
Investicije za obrat Zalog
• že v sedem letnem perspektivnem planu razvoja to-
• vame je bilo predvideno širjenje in povečevanje
• proizvodnje v embalaži, avtoelektriki in posebej še v
• obratu Zalog. Res smo z manjšimi investicijskimi
• posegi, novimi tehnološkimi procesi, boljšo organiza-
• cijo dela in širšim sodelovanjem samoupravnih 
S organov dosegli dobre in celo odlične rezultate, ki so
• plod vseh prej naštetih faktorjev. Toda če se ozremo
• nazaj lahko ugotavljamo, da od leta 1962 nismo gradili
• več oziroma nismo pridobili novih obratnih prosto-
• rov, temveč smo morali z več iznajdljivosti v organi-
• zaciji dela ustvarjati več na istih površinah. Seveda
• nam je to tudi uspelo, saj smo povečali proizvodnjo 
S v letu 1962 od 4.807 milijonov na 12.665 milijonov v
• letu 1967, kar pomeni 135°/o.

. Možnosti za povečanje pro- 
■zvodnje v teh prostorih so 
Minimalne oziroma jih ni, ne 

a bi Sij v novogradnjo in s 
°m. omogočili nadaljno rast 

proizvodnje.
Ob razpravah nadaljnjega 
VvSt.'ranja' smo morali pri- 
u o niti potrebam tržišča in 

prvotni plan investira
la spremeniti in začeti in- 
enzivno pripravljati nov 

P an, ki temelji na naših fi
nančnih možnostih, ki je v 
»Kladu z razmerami na trži-

ki izgradnje in dobave opre
me so bili zelo kratki, zato 
smo se odločili za hitro in 
enostavno izgradnjo novega 
obrata v Zalogu, ki bi naj 
bil že v aprilu pripravljen za 
montažo prve opreme.

Čc vemo, da so se začela 
gradbena dela velike in pro
storne nove hale z 2500 m2 še
le v decembru, je jasno, da 
so bili potrebni maksimalni 
napori, da je bila v roku 
zgrajena in pripravljena za 
montažo opreme.

, Investicijski program, ki ga Hala, ki ima 2500 m2 je iz
je obravnaval DS 25/7-1967 je vedena v jekleni konstrukciji 
ze zajel celotno predvideno nadsvetlobne žagaste oblike 
mvestičijo za leto 1968/69. Po 6 polji 12,5x12,5 razsežnosti, 
analizah komercialnega sek- Pl"i celotnem projektu je bil 
meja o dosedanjih naročilih, poseben poudarek na funkci- 
kakovosti in količini izdelkov onalnost, enostavnost in ce- 
Je Prišlo do obvezne spre- nenost gradnje, kar je bilo 
membe investicijskega pro- tudi doseženo.
IOat*111, k* bil v decembru Vrednost objekta znaša 290 

Potrjen s strani DS. Ro- milijonov.

Istočasno z gradnjo so se 
odvijali razgovori z dobavi
telji opreme, ki so tudi že 
končani in pogodbe podpisa
ne.

Celotna oprema bo uvože
na iz Zahodne Nemčije.

I. Avtomatska Unija za 5 kg 
doze Karges Hamimer ima 
zmogljivost 100 — 150 koma
dov dioz v minuti. Na tej li
niji lahko izdelujemo doze od 
0 99 do 0163 in višino do 
280 mm. Ta linija je sestav
ljena iz dveh delov: iz linije 
za izdelavo pokrovov, ki je 
bia dobavljena V januarju in 
linije za izdelavo obodov, ki 
je bila dobavljena v sredini 
maja. Začetek proizvodnje 
teh doz smo predvideli v za
četku junija.

Do sedaj smo doze 0 153 •— 
0 163 izdelovali pol avtomat, 
sko s prekritim lotanjam, kar 
ne odgovarja več sodobni 
tehnologij i, zato tudi nekvali
tetne doze. Zmogljivost pol
avtomatske linije je 750 kom. 
na uroi pa bo sedaj poveča
na na 6000 kom/h. Vrednost 
opreme znaša 2.123,125 N din.

V tej ceni je upoštevana 
tudi avtomatska stiskalnica 
za vlečene doze, ki že dela z 
zmogljivostjo 21.000 kom./h. 
Celotna linija obodov je pri
šla zaradi nujnosti (ker je 
proizvajalec zamudil z ro
kom dobave 2 meseca), s ka
mioni po najkrajši poti. S 
tem prevozom smo prihranib 
10 dni, kar pomeni čas, ki je

potreben za montažo in po
izkusni pogon. Z angažira
njem naših strokovnjakov in 
nemških monterjev, je bila 
linija montirana v rekordnem 
času. Največ bojazni je bilo 
zaradi kompliciranih elektro- 
instalacij za linijo, toda na
ša ekipa električarjev s tov. 
Slavcem Jakičem na čelu, je 
problem instalacij in priklo
pov linije rešila odlično in 
v najkrajšem času.

II. Avtomatska linija za do, 
ze 0 73 Karges Hamrner ima 
zmogljivost 350 kom/min, kar 
pomeni, da bomo na tej lini
ji proizvedli v 1 uri 21.000 
komadov doz. Tudi ta linija 
je sestavljena iz dveh delov 
in to iz linije obodov in li
nije pokrovov. Ta slednja pa 
ima dvojno zmogljivost, tako 
da izdela v 1 uri 42.000 po
krovov, kar je razumljivo, 
saj ima vsaka doza dno in 
pokrov. Ta linija je po kon
strukciji slična prvi, le da 
so vsi stroji hitro tekoči. No

vost pri teh linijah je trans
port, ki je magnetni, tako da 
se doze ne valijo po žlebovih, 
temveč potuje vsaka za sebe 
na traku, s tem pa odpade 
vsak šum in ropot kot tudi 
poškodbe in odrgnine na lito
grafiji. Opisana linija bo do, 
bavljena v mesecu septem
bru. S tem bomo sprostili se
danjo že dotrajano linijo 
FMI in jo uporabili izključ
no za manjše naklade, isto pa 
tudi linijo »BLISS«.

Vrednost te 'linije znaša 2 
milijona 868 tisoč 113 novih 
dinarjev.

Seveda pa z nabavo in po
gonom teh dveh linij nismo 
dosegli nič, če ne bi upošteva
li povečanj zmogljivosti ti
skarne, ki so še za sedanjo 
proizvodnjo premajhne. Zaito 
bomo nabavili tudi tiskarsko 
linijo.

III. Linija za lakiranje, ki 
je sestavljena iz laikirike z vla- 
galcem »Mailaender« in tu- 
nelne sušilnice LTG. Zmoglji-
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Za 22. julij, praznik vstaje slovenskega naroda, česti
tamo vsem, ki so se borili za socialistično Jugosla
vijo in ostali njeni borci za dosledno uresničenje 
socialističnih idej.

SEKRETARIAT ZVEZE KOMUNISTOV 
SATURNUSA
in uredništvo Glas Saturnusa

*
*
*
*
*
*
*
*
*
*
>
*
*
*
*
*
*
*

vost linije je 5000 kom. plošč 
na uro. Sušilnica je dolga 
27 m, čas sušenja pa 12 min., 
je pa za format 880 x 1050 mi
limetrov. Posebnost sušilnice 
je v tem, da je ogrevan tudi 
spodnji del, kjer se veriga 
vrača.

Sušilnica bo ogrevana s pli
nom butan — propan in je 
poraba 86 kg tekočega plina 
na uro. Dosežemo pa tempe
raturo 220° C. S to linijo bo
mo povečali zmogljivost laki
ranja od sedanjih 28 milijo
nov na 52,6 milijonov letno.

Celotna vrednost je 1 mili 
jon 749 tisoč 347,00 novih di
narjev, od tega Jakirka 757 
tisoč 441,00 novih dinarjev, 
sušilnica pa 991 tisoč 906,00 
novih dinarjev.

Dobava je predvidena za
četkom junija. Poizkusna pro
izvodnja boi stekla v prvi po, 
loviti julija.

IV. Linija za dvobarvni 
tisk je sestavljena iz dvo
barvnega tiskarskega stroja 
in 'lakirke »Mailaender« in

(nadaljevanje na 6. strani)



Puškomitraljez mi je delal 
največ težav

Čeprav je od konca vojne minilo že 23 let, se premalo
krat spomnimo tistih časov, še posebno se preveč 
redkokdaj spomnimo borcev in vseh drugih udeležen
cev, ki so v tistih ognjenih letih, kakorkoli že pripomo
gli, da smo ostali kot narod in da smo socialistična
federacija enakopravnih,

V naši tovarni dela danes 
še 41 udeležencev v NOB in 
37 takih, ki so bili v interna
ciji in vojnem ujetništvu.

Ni jih malo in vendar j.ih 
je vedno manj — zato bi bilo 
prav, da bi se jih večkrat 
spomnili in tako pripomogli 
k močnejšemu oživljanju in 
prenašanju tradicij naše svet
le borbene zgodovine na mlaj. 
še rodove.

Ko sem gledal spisek ude
ležencev v NOB in interni
rancev, ki še delajo med na
mi, sem premišljevali, kako 
bi vse te tovarišice in tova
riše predstavil članom kolek
tiva. Ni mogoče! Kolikor bor. 
cev toliko zgodb in naše gla
silo tega res ne bi zmoglo. 
Vendar pa sem se za eno 
zgodbo le odločil. Odločil 
sem se za pogovor s tovari
šem, za katerega zaradi nje

svobodnih narodov.

govorijo o svojem partizan
stvu in ki se radi »pohvalijo,« 
je šegavo našteval v obram
bo.

»Veš, jaz sem najraje kar 
tako s svojim delom, pa sem 
zadovoljen,« je na koncu za
okrožil za zaključek. Vendar 
jaz sem vztrajal in ga počasi 
začel z vprašanji pripravljati, 
da se je začel »na glas« spo
minjati svojega partizanjenja.

»Živel sem v Podgorici. Več
krat smo se med prijatelji 
pogovarjali, da če bomo mo. 
rali v nemško vojsko, raje 
poj demo iv partizane. Do te
ga je kmalu prišlo. Bilo je 
10. januarja 1943. leta, ko sem 
kot 18. letni fant še z deseti
mi prijatelji napotil v parti
zane. Bilo je v nedeljo zve
čer, ko smo zagazili v globok 
sneg proti gozdovom za Iha
nom. Vodil nas je poznan

li živino in vlekli veje. Težko 
je bilo za hrano in tudi za 
vodo, saj smo morali topiti 
sneg. Nevarno je bilo kuriti 
ogenj, zato smo morali drva 
olupiti. V začetku je bilo hu
do, potem pa je bilo kar do
bro. Kasneje enkrat — ne 
spomnim se datuma — smo 
ob večjem pohodu počivali 
na hlevu, ki je bil malo od
maknjen od vasi Kališče nad 
Stranjami. Bili smo izdani in 
Nemci so nas neprebojno ob
kolili. Bilo je hudo »vroče«, 
25 so nas ujeli, ravno toliko 
pa jih je padlo. Ker sem bil 
še zelo mlad, so me odpeljali 
na delo v Linz. Nenehno so 
me šilih, da bi služil Nem
cem, jaz pa sem izkoristil 
prvo priložnost, ki se mi je 
ponudila in jim pobegnil na
zaj v domače hribe. Doma že 
dolgo niso vedeli kaj je z 
menoj in po naključju me je 
sestra že v prvih dneh mo
jega povratka, srečala v goz
du, ko je nesla obleko svoje, 
mu možu. Sedel sem na što
ru, skupaj s člani angleške 
milsije in očem ni mogla

Slavko Pengov: POZIV NA VSTAJO, 1949, olje

gove skromnosti najmanj ve
mo, da je bil partizan. To je 
tovariš FRANC HROMC, rde
čeličen korenjak, ki ima de
lovno mesto po celi naši to
varni. Kjer pušča cev, je hi
tro on poleg, da poskrbi za 
prvo pomoč in dokončno 
ozdravitev. Pa ne samo cevi, 
tudi druge stvari popravi. V 
20. letih dela v Saturnusu si 
je nabral veliko izkušenj.

Ko sem prišel k njemu in 
mu povedal, da bi rad nje
govo zgodbo iz partizanstva, 
se je začel braniti: »Nič rad 
se ne vlačim po časopisih, 
pojdi raje drugam, saj jih 
je še dovolj, pojdi k takim, 
ki radi govorijo, ki nenehno

kurir in še tisti večer smo 
bili napadeni, pa smo se iz
mazali in skrili na hlev, kjer 
smo prebiti dan, nato pa zve
čer zopet nadaljevali pot pro
ti Vranji peči in Kugovškovi 
graščini, kjer so nas že ča
kali partizani. Mislil sem, da 
bom tam našel braita, ki je 
bil v partizanih že od 1941. 
leta, pa ga nisem našel, ne te
daj in ne kasneje. Tik pred 
koncem vojne je padel nekje 
pri Radovljici.

Bil sem v Kamniški četi in 
zima je bila za nas najhujša. 
Iimeb smo slabo obutev, ko 
smo hodili pa smo morali za 
seboj brisati sled; to smo de
lali tako, da smo zadaj pelja-

verjeti, da me vidi zopet v 
partizanski obleki.

Od tedaj naprej sem se bo
jeval v kamniško-zasaivskem 
odredurna območju Trbovlje, 
Domžale in Šenkov turn, 
Kranj. Proti koncu vojne pa 
smo šli proti Savinjski doli
ni.

Ko je bilo vojne (konec, 
sem bil nekaj časa doma, po
tem pa sem se zaposlil v Sa
turnusu.«

Ali si zato, ker si bil bo
rec, kdaj občutil kakšno pred
nost, ugodnost ali olajšavo?

»Ne, nikoli in nikjer!«, mi 
je hitro odgovoril, kot da bi 
bil na to vprašanje vedno 
pripravljen.

4. julij 
dan borca

Komunistična partija 
Jugoslavije je takoj po 
zlomu stare Jugoslavije 
začela organizirati vojaške 
komisije v vseh večjih 
središčih, ki so zbirale 
orožje in mobilizirali ak
tiviste. KPJ je bila edina 
politična stranka, katera, 
do takrat nalegalna orga
nizacija je bila sposobna, 
voljna in primerna, da 
stopi na čelo narodno
osvobodilnega boja. Dru
ge stranke so sc razpršile, 
v najboljšem primeru za
čele s politiko čakanja na 
zmago zaveznikov, ki bo 
vzpostavila Jugoslavijo v 
stari obliki, v najhujšem 
primeru pa so sc po svo
jem vodstvu in deloma s 
članstvom vdinjalc oku
patorju z gospodarskim in 
političnim kakor tudi z 
vojaškim sodelovanjem.

Komunistična partija 
Slovenije je 27. aprila 
1941, v Ljubljani dala po
budo za ustanovitev Pro- 
tiimperialistične fronte, ki 
je kmalu dobila ime 
Osvobodilna fronta slo
venskega naroda (OF). Na 
dan 22. junija 1941, ko je 
Nemčija napadla Sovjet
sko zvezo, se je »Vojaška 
komisija« v Beogradu pre
imenovala v »Glavni štab 
partizanskih odredov Ju
goslavije« in pozvala ko
muniste, naj organizirajo 
delovne množice za boj 
proti okupatorju. Ko je 
Stalin 3. julija 1941 pozval 
vse narode k vstaji, se je 
edino Jugoslavija odzvala. 
CK KPJ je sklenil začeti 
z oboroženim bojem. Ta 
se je začel z ljudskimi 
vstajami; 7. julija v Srbi
ji, 13. julija v Cmi gori, 
22. julija v Sloveniji, 27.

julija na Hrvatskem ter 
v Bosni in Hercegovini in 
11. oktobra v Makedoniji.

27. let je minilo od zna
ka za začetek oborožene
ga boja, ki ga je dal CK 
KPJ, 27 let od začetka na
še revolucije.

Veliki prazniki naše re
volucije se kopičijo in 
njihov globoki smisel sije 
kot žar iz pepela, navdi
hujoč rodove, ki prihajajo 
z vero v veličino in res
ničnost pridobitev, v pra
vilnost tedaj začete poti. 
Svetloba teh jubilejev os
vetljuje tudi resničnost 
naše sedanjosti, naš vsa
kodnevni in vsakourni boj 
od katerega rezultat zavi- 
sj tudi rezultat tistega 
zadnjega — rezultat naše 
velike odločitve.

Naš nekdanji upornik 
in partizan nadaljuje s 
prebijanjem tudi po zad
njem izstreljenem naboju 
skozi bodečo žico težkih 
in zamotanih družbenih 
nalog,

4. julij, Dan borca, nas 
je našel že tolikokrat v 
borbenem položaju. Četrti 
julij 1968 v tem primeru 
ni izvzet. Mobilizirani s 
smernicami, z jasno for
muliranim programom za 
boj proti deformacijam in 
za hitrejše uresničevanje 
reforme, v tem trenutku 
naša družba napreza svo
je sile za odklanjanje vse
ga tistega, ki maliči naš 
boj, naš razvoj in napre
dek, vse kar želi, da zave
de nas na stranpot ozi
roma, da nam odvrne po
zornost od naše osnovne 
odločitve: borbe za izpol
njevanje samoupravnega 
sistema.
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»Ne dolgo nazaj sem slišal, 
da imajo borci olajšave pri 
gradnji. Prosil sem na občini, 
pa so mi rekli, da bi mi dali, 
čc bi ZB povrnila, ZB pa ni
ma denarja.«

Kako si si v partizanskih 
letih zamišljal današnjost in 
(kako danes gledaš na to?

»Ja, velilko se je obljublja
lo, veliko se je od tega že 
storilo, veliko pa tudi ne. 
Ventar vse, kar se je takrat 
obljubljalo, je nemogoče ure. 
sničiti.«

Kako gledaš na brezposel
nost kot borec?

»Po moje, kot na to gledam 
jaz, bi morali najiprvo vsi, ki 
se s pokojnino lahko preživ
ljajo, delovna mesta prepu
stiti mlajšim, ki se brez de
la potikajo po lokalih ali od
hajajo v druge države. Tako 
pa pomagamo tistim deže
lam, ki so včasih nas ropale. 
Ce pogledamo, kdo danes še 
honorarno dela, vidimo, da 
taki, ki se prj; svojem 
delu niso preveč utrudili 
In taki, ki so bili vse

skozi dobro plačani. S tem 
pa mlladi tudi pri študiju ni
majo prave perspektive. In 
študira lahko tak, ki ima ma_ 
terialno možnost in ne tak, 
ki je sposoben. Taki, ki ima
jo vsega dovolj, običajno sla
bo študirajo. Moj sin mora 
trdo delati in se odlično uči; 
če bo tako nadaljeval, ga 
bom dal študirati.«

Ko sem ga vprašal, kaj je 
v partizanih najtežje prena
šaj, mi je dejal, da protitan
kovsko puško — rusko. »Bila 
je težka Okrog 25 kg in vsa 
robata, tako da me je pri 
prenašanju hudo tiščala. Ta 
mi je res dala po »grbi«, ven
dar, če bi bilo danes zopet po
trebno pa, da hi bila taka 
druščina kot takrat, bi jo bil 
pripravljen zopet nositi. Ra
njen nisem bil, le revmatiz
ma sem se nabral. Vendar pa 
sem prepričan, da; ne bo več 
vojne. Imamo dobro vodstvo, 
ki vodi dobro politiko prija, 
teljstva in enakopravnega so
delovanja med narodi!«

2 GLAS SATURNUSA



Nova predsednika DSP in UO
PREDSEDNIK DSP
Delavski svet podjetja je na svoji prvi seji 

20. maja 1968 izvolil za svojega predsednika 
tov. Vlada Drnovška.

Kljub temu, da je malo verjetno, da ga v 
kolektivu še kdo ne pozna, ga vam danes 
predstavljamo z besedo in sliko.

DRNOVŠEK VLADO je rojen 22. 2. 1930. 
Končal je tehnično srednjo šolo in se pri nas 
zaposlil kot strojni tehnik. Odkar imamo ob
rat v Zalogu, je tov. Drnovšek njegov vodja. 
Z bogato prakso v kovinski embalaži in veli
ko prizadevnostjo pri delu, je leta 1967 postal 
tehnični vodja za celotno embalažo.

Leta 1955 je postal član ZKJ, s tem pa je 
postal v družbenopolitičnem delu še aktivnej
ši. Bil je tajnik športnega aktiva, tajnik sin
dikalne organizacije, sekretar tavarniškega 
komiteja ZK, dvakrat predsednik upravnega 
odbora, občinski odbornik in letos je izvoljen 
za predsednika delavskega sveta podjetja 
Saturnus.

Prakse ima dovolj, če bodo še vsi člani de
lavskega sveta na sejah aktivno sodelo
vali, lahko pričakujemo, da bo ta samouprav
ni organ odigral svojo pomembno vlogo. To 
mu tudi želimo!

PREDSEDNIK UPRAVNEGA ODBORA
Člani novega upravnega odbora so 27. maja 

1968 na prvi seji izvolili za svojega predsedni
ka tov. Antona Žabjeka. Da ga boste prav vsi 
poznali, vam ga predstavljamo.

ANTON ŽABJEK je bil rojen 18. februarja 
1940. Leta 1954 se je prišel v naše podjetje 
učit orodjarskega poklica. Leta 1957 se je izu
čil in odšel na srednjo tehnično šolo. Kot 
strojni tehnik se je zaposlil na delovnem me
stu varnostnega tehnika in se še naprej izo
braževal na Višji šoli za varnostne inženirje.

Leta 1964 je bil sprejet v ZKJ. Ker se je 
aktivno ukvarjal z nogometom, mu ni preo- 
stajalo časa za drugo družbeno udejstvovanje. 
Po odsluženju kadrovskega roka v JLA se je 
prenehal s športom aktivno ukvarjati in se 
ves posvetil delu v kolektivu. Saturnus pozna 
do »korenin«, je napreden in razgledan, pri 
svojem delu pa prizadeven. Zato ni čudno, 
če so mu letos člani upravnega odbora izra
zili veliko zaupanje — funkijo predsednika 
upravnega odbora.

Želimo mu veliko uspehov!

O zaposlovanju pripravnikov
°' DA BI BIL že VELIK, O, DA BI ZNAL TO IN TO, O, DA BI SE TUDI ZA MENE 
NAŠLO KRUHA IN DELA. dr. Alojzi Jama

bl mogel ustreči 
."m željam mladih pi 
", P? vsem svetu. K 
Radino, ki je bodočno: 
Ke8a naroda, 
m? Pr°Wemom zaposh 
mladine se ukvarja tud

------J

vsčh1:,„!mpak 56 p°jV ™ državah, ki so v r 
manjši meri se poj a 
v, razvitih državah 

prro?dna organizacija 
Probemu zaposlovanja 
nc posvetila v letu 19 
n- °.bn° resolucijo o 
v .^braževanja in 8 
vania mladine.

refni nas Je °d gosp< 
dalje stalen 

nezapostenih in je bik 
^Prijavljenih pri 2

sečno 2fennC POpreiort . 4/u.ooo nezap< 
feL?** 93 000' «
težn’1 Zat>oslitev in to
eta tVeČini mladina 
okr St?rosti- Od tega 
tem(?gL30% kvalificiran 

36.000 oseb s4 vko;višj0 aHdr "., V istem času je
družbenem sektorju s

nih 52% nekvalificiranih de
lavcev. Ob’ koncu lota 1967 je 
bilo nezaposlenih diploman
tov s srednjo in visoko šolo 
še 34,105, od tega v Sloveniji 
1548.

Danes je v Sloveniji pribiiž. 
no 3000 diplomantov srednjih 
in visokih šol, primernih za 
zaposlitev, prav potrebnih za
poslitve na primernih delov, 
nih mestih, še več nezaposle
nih diplomantov srednjih in 
visokih Ištil [je v ostalih re
publikah.

Takšno stanje na področju 
zaposlovanja je nujno zahte
valo ustrezne družbene ukre. 
pe. Resolucija Zvezne skup
ščine o temeljih gospodarske 
politike v letu 1968 ugotavlja 
problematiko zaposlenosti s 
posebnim poudarkom na ne. 
zadostno razvitih (področjih 
in pravi, da je treba spod
bujati predvsem same delov, 
ne organizacije, da se zbolj
ša struktura zaposlenih in 
da se hitreje zaposlujejo 
mlajši šolani kadri z zaposlo. 
vanjem pripravnikov.

Vprašanje hitrejšega zapo
slovanja mlajših šolanih kad
rov je tudi predmet ustrez

nih republiških resolucij in 
načrtov o temeljih gospodar
ske politike posameznih ob
činskih skupščin.

V resolucijah se priporoča 
delavnim organizacijam, da 
vodijo načrtno kadrovsko po. 
litiko ter v to politiko vklju
čujejo kot stalen sistem izo
braževanja kadrov tudi pri
pravništvo. Res je, da priha
jajo delovne organizacije 
prav v tem času zaradi re
formnih ukrepov do marsika. 
terih ukrepov in težav glede 
načrtovanja svojega lastnega 
razvoja in potreb kadrov, ta
ko letnih kot perspektivnih, 
vendar bodo delovne organi
zacije v bodoče dolžne bolj 
kot doslej izdelati svoje let
ne in perspektivne potrebe 
po kadrih in te javljati pri
stojnim zavodom za zaposlo
vanje.

Delovne organizacije bodo 
morale v bodoče s svojim 
letnim načrtom določiti šte
vilo pripravnikov, ki jih bodo 
sprejele na delo, pri čemer 
bodo upoštevale program iz
boljšanj aikvalifikacijske stru
kture, predviden odhod delav
cev iz delovne organizacije

n. pr. zaradi upokojitve, da
lje bodo upoštevale razširi
tev proizvodnje, rekonstruk
cijo svojih organizacij, nova 
investicijska vlaganja za od
piranje novih obratov in 
služb, modernizacijo proiz
vodnje, izboljšanje tehnolo
škega procesa itd.

Glede na odvisnost zapo
slovanja pripravnikov od iz
polnitve tekočih proizvodnih 
in še bolj dolgoročnih proiz
vodnih načrtov verjetno ne 
bo mogoče naprej določiti 
stalno število pripravnikov 
za daljši čas, zaradi česar naj 
se dopusti možnost, da se šte
vilo pripravnikov določa te
koče z letnim načrtom glede 
na potrebe delovne organiza
cije.

Vse dosedanje ugotovitve 
lahko smatramo kot nespor
no podlago za pravilno in 
učinkovito reševanje proble
ma zaposlovanja mladih šo
lanih kadrov.

Sedaj se ozrimo še na pri
zadevanje naših oblastvenih 
organov, kako na hitro re
šiti vprašanje zaposlitve šo
lane mladine.

Dne 30/12-1967 je Zvezna 
skupščina po hitrem postop
ku izdala zakon o obveznem 
sprejemanju pripravnikov v 
delovnih organizacijah, ki je 
določil, da morajo delovne 
organnizacije v treh mesecih 
od dneva začetka veljavnosti 
omenjenega zakona, to je od 
7. aprila 1968 v svojih sploš
nih aktih določiti število pri
pravnikov za posamezna de
lovna mesta, potek priprav
niške dobe ter način preizku
šanja pridobljenih delovnih 
izkušenj. Z zakonom je bilo 
določeno, da sme trajati pri
pravniška doba največ eno 
leto. Daljša pripravniška do. 
ba se lahko predpiše z repub
liškim zakonom. Republiški 
zakoni naj bi tudi predpisali 
material za določanje števila 
pripravnikov. Ker se republi
ke razen SR Makedonije niso 
odzvale pozivu zveznega zako
na, je zvezna skupščina ob

koncu meseca junija 1968 iz
dala zakon o spremembah in 
dopolnitvah temeljnega zako
na o obveznem sprejemanju 
pripravnikov pri delovnih or
ganizacijah, v katerem je 
predpisala ponovno, da pred
pišejo republike z zakonom 
merila za določanje števila 
pripravnikov in določijo do 
katerega časa morajo delov
ne organizacije sprejeti svoj 
splošni akt o pripravnikih.

Republike naj predpišejo z 
zakonom sankcije, če delovna 
organizacija ne bo izpolnila 
obveznosti, ki izhajajo zanjo 
iz določb republiških zako
nov.

Neprijetno je slišati, da 
Zvezna skupščina naroča re
publikam ponovno, da izdajo 
svoje predpise o sprejemanju 
pripravnikov ter da že ven
dar določijo merila o številu 
pripravnikov, ki bi jih delov
ne organizacije morale spre
jeti in da tudi republike do. 
ločajo sankcije za kršitelje 
republiških zakonov, to je za 
delovne organizacije, ki se ne
bi pridrževale o številu pri
pravnikov, ki naj bi jih mo
rale zaposliti ter se ne bi pri
drževale novega roka za spre
jem svojega splošnega akta 
o pripravnikih, kateri rok bo 
postavljen z republiškim za
konom.

Težko j e oceniti kdaj in ka
kšna merila bodo določile po
samezne republike glede šteu 
vila pripravnikov, ki jih bo
do. delovne organizacije mora
le sprejeti ter kdaj in kak
šne sankcije bodo določile 
republike za one delovne or
ganizacije, ki se bodo z do
kazi branile izpolnit injihove 
predpise.

Slovensko besedilo spre
menjenega zakona o priprav
nikih smo prejeli dne 2. ju
lija 1968. Mogoče je bila prav 
zamuda objave slovenskega 
besedila ‘koristna za našo de
lovno organizacijo, ki je en 
dan prej sprejela po svojem 
delavskem svetu pravilnik o 
sprejemanju pripravnikov.

Našim šoferjem 
ob prazniku 
in vsak dan

srečno vožnjo!

GLAS SATURNUSA 3



Izkušnje predsednikov DS delovnih enot
Z željo, da bi izkušnje, ki so jih predsedniki delavskih 

svetov delovnih enot v letu 1967 pridobili, koristili tudi novi, 
kakor tudi vsi drugi člani samoupravnih organov, vam po
sredujemo odgovore, ki so jih dali na zastavljena vprašanja.

Vprašanja so bila za vse enaka, odgovori pa so različni. 

VPRAŠANJA:
1. Je bilo vaše predsedstvo naporno?
2. S katerimi problemi ste se največ ukvarjali na sestan

kih DS vaše delovne enote?
3. Kaj bi »po vaše« morali storiti za učinkovitejše delo DS 

in samoupravljanje neposrednega proizvajalca nasploh?
4. Kaj svetujete novim članom DS in predvsem novemu 

predsedniku?

ODGOVARJAJO:
Tomaž Maver — predsednik DS DE — RAZVOJ IN

DELAVNICE
Janez Turk — predsednik DS DE — EMBALAŽA,
Dimitrij Kobilica — predsednik DS DE — TISKARNA 
Janez Grobeljšek — predsednik DS DE — ZALOG,
Jože Zadnikar — predsednik DS DE — OTP

TOMAŽ MAVER — 
PREDSEDNIK DS DE — 
RAZVOJ IN 
DELAVNICE

Že samo ime naše delovne 
enote »razvoj in delavnice« 
pove, da je naša osnovna de
javnost izdelovanje novih 
orodij. Ker so zahteve po 
izdelovanju orodij in novih 
izdelkov vedno večje, smo se 
že pired Jeti odločili, da si za 
vsak mesec postavimo plan 
proizvodnje orodij, da tako v 
čim krajšem času pridemo do 
novega izdelika. Te plane pri
pravi priprava dela in sicer 
na podlagi normativnih ur, 
ki so potrebne za izdelavo 
orodij ter za to potrebno 
število razpoložljivih ur v 
ročni orodni, sprejema pa jih

JANEZ TURK — 
PREDSEDNIK DS DE — 
EMBALAŽA

28/44967 sem bil izvoljen 
za predsednika DS DE em
balaže in, to za mandatno 
dobo dveh leit.

Med tem časom smo imeli 
13 sej, katere smo sklicevali 
1-fcrat mesečino ali po potrebi

delavski svet delovne enote. 
Razumljivo je, da so razpra
ve na naših delavskih svetih 
pretežno usmerjene na izvr
šitev planov in da so včasih 
tudi precej ostre, posebno še 
takrat, kadar je veliko re
žijskega dela, to so dela, ki 
jih mora naša enota opraviti 
za ostale obrate našega pod
jetja. Ta dela so včasih tako 
obsežna, da nam vzamejo tu
di prek ene tretjine vseh 
razpoložljivih normativnih ur 
za tekoči mesec in je razum
ljivo, da plan v takih pogo
jih ne more biti izpolnjen.

Člani našega DS z razume
vanjem gledajo na te težave, 
da je treba prvenstveno skr
beti za nemoteno proizvodnjo 
v ostalih obratih, kljub temu 
pa menijo, da se bo s temi 
problemi potrebno bolj spo
prijeti in jih ustrezno rešiti, 
tako da bo ta orodjarna res 
samo za proizvodnjo novih 
orodij, tako kot je bilo pr
votno mišljeno. Tako čaka 
novi delavski svet precej za
htevna in težka naloga, s 
katero se bo moral v bližnji 
bodočnosti resno spoprijeti. 
Da bo delo delavskega sveta 
res učinkovito pa smatram, 
da je predpogoj, da se vsi 
sklepi, ki, jih sprejme delav
ski svet spravijo v življenje, 
ker od tega zavisi uspeh ce
lotne enote.

in to v delovnem času zaradi 
dvoizmeničnega dela. Zaradi 
tega na sejah nismo imeli 
neopravičenih izostankov.

Glavne teme teh sej so bi
le: sprejemanje letnih od
nosno mesečnih planov, ures
ničevanje — doseganje pla
nov, obravnavanje kakovosti 
in reklamacij, obravnavanje 
obratnih poškodb, skupna re
ševanja s socialno službo, 
izmensko delo, razne obrav
nave pravilnikov in progra
mov in še vrsto drugih 
drobnih problemov, katere je 
občasno reševala delovna 
enota sama.

Za učinkovitejše delo DS 
DE pa bi morali zagotoviti 
dosledno spoštovanje sklepov 
CDS in pravočasno obvešča
nje vseh članov kolektiva, 
kaikor tudi tesnejše sodelova
nje z ostalimi političnimi or
ganizacijami.

DIMITRIJ KOBILICA — 
predsednik DS DE — 
TISKARNA

1. Vsako delo je naporno, 
če nanj nisi primerno pri
pravljen, toda tudi tega se 
sčasoma privadiš in pridobiš 
potrebno prakso, ki je za 
funkcijo za katero si izvo
ljen, potrebna. Nekoliko tež
je je, če si vezan na produk
cijo in mora v času sestanka 
stroj stati, če ti ni mogoče 
dobiti namestnika.

JANEZ GROBELŠEK — 
predsednik DS DE — 
ZALOG

1. Predsedovanje ni bilo na
porno, če lahko o tem na ta 
način razpravljamo. Poleg 
delovnih dolžnosti, ki jih 
imam kot obratovodja, je 
bila to zame dodatna obre
menitev. Namreč delovne na
loge so takšne, da je potreb
no biti vedno vključen v 
delovni proces, biti vedno na 
razpolago no glede na delov-

JOŽE ZADNIKAR — 
predsednik DS DE —
O. T. P.

2. Na naših sestankih smo 
največ obravnavali kakovost 
tiska in doseganje plana, saj 
vemo, da mora naša delovna 
enota zadovoljevati z litogra
fijo tri oddelke (okrogli od
delek, štirioglati, oddelek in 
Zalog), poleg tega pa so še 
razne usluge in hoboke, kate
re izdelujejo dokončno v av- 
toelektriki. Kljub vsem na
porom pa se je še vedno 
dogajalo, da kakovost ni od
govarjala-. Eden od vzrokov 
so izpusti pri lakiranju, kar 
pa je teže odstraniti, saj nam 
plan ne dovoli, da bi na la
kirnih -linijah storili potrebni 
remont.

V tem času smo imeli, tudi 
več disciplinskih prekrškov, 
od katerih je bilo nekaj huj
ših.

Pogosto smo na delavskem 
svetu razpravljali o raznih 
izboljšavah, ki so potrebne 
tako glede zračenja, ki pa v 
našem oddelku še vedno ne 
zadovoljuje normalnih pogo
jev dela. Ravno tako obstoja 
še več drugih problemov, za 
katere se je .potrebno še v bo
doče zavzemati, da se odpra
vijo.

Skoraj na vseh sestan
kih smo obravnavali gibanje 
osebnih dohodkov, kateri so

ni čas. Pri tem pa si je bilo 
težko vzeti več časa za de
lovno dolžnost predsednika 
DS.

2. Na zasedanjih DS DE 
smo največ razpravljali o 
proizvodnji Predvsem pa 
smo govorili o planski ob
veznosti, vzporedno s tem pa 
o kvaliteti proizvodnje. Pro
izvodnja obrata Zalog je po 
količini iz leta v leto večja, 
zato ne smemo dopustiti, da 
en dan slabo proizvajamo, en 
dan dobro. Stremimo za tem, 
da imamo kvaliteto skozi ce
lo leto in za vse proizvode 
na nivoju dobre kvalitete. 
Zavedamo se namreč, da 
vsak najmanjši izmet v kva
liteti zaradi velikoserijske 
proizvodnje močno vpliva na 
dohodek podjetja.

Nadalje smo na zasedanjih 
obravnavali delo posameznih 
služb, predvsem vzdrževalne, 
orodne in strojne, ki vzdržu
jejo stroje — avtomate. 
Obravnavali smo stroške pro
izvodnje in finančne rezulta
te DE in podjetja.

3. Za učinkovitejše delo DS 
DE in za učinkovitejše samo
upravljanje delavca — proia-

1. Funkcija predsednika DS 
DE ni toliko zahtevna, da bi 
jo lahko imenoval naporno. 
Vendar nastanejo včasih pro
blemi, ki naredijo to funkci
jo zahtevnejšo. Tu predvsem 
mislim na neredno prihaja
nje na seje, slabo sodelova
nje članov v razpravah; ne- 
odločnost pri postavljanju 
in izglasovanju sklepov seje 
in podobno.

2. V DE OTP smo v lotu 
1966 in 1967 največ časa po
rabili za proizvodne proble
me, veliko je bilo razprav 
glede premeščanja delavcev 
in problemih v zvezi z deli
tvijo osebnih dohodkov.

mnogo nižji od nam sorodnih 
grafičnih podjetij v Ljublja
ni. Kljub vsem obljubam se 
je šele v zadnjem času začelo 
ukrepati in urejati po tem 
vprašanju.

3. Za učinkovitejše delo 
DS pa mislim, da bi morali 
biti vsi člani DS res dobro 
seznanjeni s problematiko v 
oddelku, kakor tudi, da bi 
vse sklepe in spremembe 
pravočasno in točno prenaša
li na ostale člane DE. Mne
nja sem tudi, da bi morala 
biti povezava večja in tudi 
sodelovanje med vodstvom 
DE in samim DS. Dogaja se, 
da se določeni sklepi na raz
nih sejah ne izvršujejo, de
loma po krivdi DS, deloma 
pa tudi po krivdi vodstva DE 
ali pa se izvršujejo šele po 
ponovnem sklepu DS. Mi
slim, da brez pravilnega so
delovanja med vodstvom in 
DS ne more biti v prid sami 
DE.

4. Novi člani naj sc zave
dajo, da so izvoljeni od de
lavcev njihove DE in, da so 
jim s tem dali v roko svojo 
usodo in usodo DE. Predsed
nik pa naj bi bil v iboijišom 
stiku z vodstvom DE in naj 
bi pravočasno ukrepal in 
reševal na sejah z ostalimi 
člani DS vso tekočo proble
matiko, da ne bi pozneje 
prišlo do nevšečnosti in ne
soglasij.

vajalca je potrebno doseda
nje dosežke na tem .področju, 
dosedanje sisteme razvijati 
naprej in jih izpopolnjevati, da 
bo na ta način delavec proiz
vajalec čutil, da je upravi ja- 
lec in da mora sodelovati. 
Pripomnit pa bi, da je dela
vec proizvajalec še vedno 
premalo seznanjen s proble
mi in nalogami, zato je v 
tem pogledu narediti korak 
naprej. Nadalje je treba raz
vijati sistem delitve in odlo
čanja po DE in morda s tem 
v zvozi izpopolniti sistem na^ 
grajevainja t. j. delitve pre
sežka nad osebnim dohod
kom, ki se je dosodaj delil 
ne glede na uspehe DE.

4. Novim članom DS in 
predvsem predsedniku želim, 
da s svojim delom pomagajo 
sestavljati program proizvod
nje in da se zavzemajo za 
izpopolnjevanje samouprav
nega sistema. Pri tem pa se 
morajo zavedati kakšne na
loge naš čakajo v zvezi z 
novimi investicijami, gospo
darsko in družbeno reformo, 
standardom zaposlenih itd.

Zasedanja DS morajo biti 
redna, dobro pripravljena, 
kratka in jedrnata.

3. Samoupravljanje v se
danji obliki zadovoljuje le 
predpisom, sicer pa je za 
uresničevanje predlogov k1 
zahtev neposrednega proiz
vajalca neučinkovito. Po mo
jem mnenju je tako samo
upravljanje idealen način za 
transmisijo osdhne v kolek
tivno odgovornost. Možnost 
za izboljšanje takega stanja 
je verjetno samo v krepitvi 
samozavesti upravljaicev. Iz
boljšati se mora tudi posluh 
za izvrševanje predlogov od 
spodaj, predvsem pa je P0" 
trebno samoupravljalcem pri
kazovati probleme takšne ko1 
so in upoštevati njihove od- 

(nadaljevanje na 6. strani)
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Vse o letnih dopustih
V letošnji številki 2 Glasa Saturnusa smo pojasnili 

izredne dopuste. V tem sestavku pa bomo v nadaljeva
nju obdelali redne letne dopuste, o katerih govorijo 
členi 53 do 64 našega pravilnika o delovnih razmerjih.

Lotiv; dopusti je gotovo ena 
od važnejših pravic delavca. 
Namenjen je počitku delav- 
ca> njegovemu oddihu in 
razvedrilu, da si v prostih 
dneh utrdi zdravje in nabere 
novih sil za bodoče delo. Za- 
1° jo v interesu vsakega de- 
avca, da korisiti svoj letni 
opust čim bolj strnjeno in 

6a ne drobi na posamezne 
. ncve, kot se je do zadnjega 
časa večkrat dogajalo. Po 
s lopa DSP iz meseca aprila 
Preteklega leta pa tako drob- 
icnje letnega dopusta sploh 

m več dovoljeno in je dela
vec dolžan izkoristiti letni 

°PUst skupaj najmanj do 
Polovice priznane višine, 

talo polovico pa koristi v 
Porazumu s svojim nepo

sredno nadrejenim. Toliko za 
od- Glede na to, da je let- 

1 dopust, kot že poudarjeno, 
azno poglavje delovnega 

P^va, je na mestu, da se
Podrobneje seznanimo z za- 

evnimi Predpisi, kar bomo 
^ušali storiti v spodnjih
vrsticah.

v isti v primeru, ko se je 
vrnil od odsluženja vojaške
ga kadrovskega roka.

Trajanje letnega dopusta — 
najvišja in najnižja mera 

Višino dopusta v njegovi 
najvišji in najnižji meri do
loča člen 54 pravilnika: naj
višja mera znaša 30 delovnih 
dni, najnižja pa 14 delovnih 
dni.

Vzporedno z gornjim mora
mo pojasniti, kateri dnevi se 
štejejo za delovni dan. Vpra
šanje povzroča precej neja
snosti zlasti v zvezi s prosti
mi sobotami.

Najprej moramo izki j učiti 
iz števila delovnih dni vse 
nedelje in dela proste držav
ne praznike. Delo prosti 
državni prazniki so nasled
nji:

1. in 2. januar
1. in 2. maj
4. julij — Dan borca 
22. julij — Dan vstaje
1. november — Dan mrtvih 
29. in 30. november — Dan 

republike

dopusta; 1 sobota delavcem, 
ki jim pripada 14 delovnih 
dni letnega dopusta.

H gornjemu pripominjamo, 
da je zgrešeno mnenje, da se 
je našemu delavcu po izvaja
nju določbe člena 150 cit. 
zakona znižal letni dopust in 
da se mu od dopusta, prizna
nega po delovni dobi, odtrga
jo od 1 do 4 dnevi. Upošte
vanje gornje določbe temelj
nega zakona, o delovnih raz
merjih, ki daje prostim so
botam značaj delovnih dni, 
ne more pomeniti krčenja 
dopusta delavcu. Predpis je 
splošen in velja za vso drža
vo. Z njegovim upoštevanjem 
ni nihče prikrajšan, saj prej
me vsakdo dopust v isti viši
ni delovnih dni, kot mu 
pripadajo glede na delovno 
dobo. Da pa se med delovne 
dneve in zato enako v do
pustne dneve štejejo tudi 
proste sdbote, se to vrši po 
obvezni določbi citiranega 
zakona.

Naj še pojasnimo stanje, 
ki bi nastalo, če bi se proste 
sobote ne štele med dneve 
dopusta1:

Letni dopust bi se povečal 
vsakemu delavcu za tiste

delom vsaka pri svojem stroju in delu, med odmorom pa skupaj na sončku in klopi 
Ervi°VCt*U vsc *<ar *e nove8a in predvsem zanimivega za mlade. Z leve: Olga Butara, 
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Za proste sobote pa velja 
določilo člena 150 temeljnega 
zakona o delovnih razmer
jih, po katerem se proste 
sobote obvezno smatrajo za 
delovni dan in se torej enako 
štejejo v dopust delavca, kot 
se štejejo v dopust delovne 
sobote. Po tem določilu se je 
naša delovna organizacija 
začela dosledno ravnati v te
kočem letu v smislu sklepa 
seje DSP iz meseca februarja 
tega leta. Zato je v tem po
gledu odpadel visak dvom, ko 
je DSP na omenjeni seji po
stavil pravilo, da se bodo že 
v tem letu vračunale v letni 
dopust:

4 sobote delavcem, ki jim 
pripada 30 delovnih dni let
nega dopusta; 3 sobote delav
cem, ki jim pripada 24 de
lovnih dni letnega dopusta; 
2 soboti delavcem, ki jim pri
pada 18 delovnih dni letnega

proste sobote, ki bi ga dole
tela v času koriščenja dopu
sta. V primerih, ki bi delavec 
delil dopust na več delov 
(pravdama je dovoljeno de
liti letni dopust samo na dva 
dela!) bi se lahko okoristil 
z še več prostimi sobotami. 
Tako bi bila na eni strani 
odprta možnost spekulacij, na 
drugi strani pa bi prišlo do 
kršitve določbe o naj višji 
meri dopusta 30 delovnih 
dni, ker bi bila prekoračena 
zlasti pri tistih delavcih, ki 
jim je priznan daljši dopust 
glede na njihovo daljšo de
lovno dobo.

O pravilnosti stališčem, da 
se proste sobote štejejo za 
delovne dneve, govorijo konč
no še naslednja dejstva:

V tekočem letu bomo kori
stili skupaj 37 dela prostih 
sobot, 52 nedelj, 9 državnih 
praznikov t. j. skupaj 98 pro

stih dni izven dopustov. Če 
k tom prostim dnem prište
jemo še 21 prostih dni., kot 
znaša povprečni letni dopust 
našega delavca, ima vsak 
naš delavec ca. 119 prostih 
dni v letu, kar je 1/3 vseh 
razpoložljivih dni v letu. Z 
drugimi besedami 2/3 leta 
delamo, 1/3 leta pa smo pro
sti. Iz gornjih .primerjav ni 
torej težko zaključiti, da v 
resnici ni potrebe po poveča
nju dopustnih dni. Tako po
večanje bi bilo samo v škodo 
naši proizvodnji jn nam sa
mim, ker je povsem jasno, 
da na naš večji dohodek 
vplivajo delovni dnevi, ne pa 
dela prosti dnevi.

Kriteriji za določanje viši
ne letnega dopusta

Po določbi člena 55 pravil
nika o delovnih razmerjih je 
višina letnega dopusta od
visna od naslednjih kriteri
jev:

— delovna doba
— delovni pogoji
— posebne socialne prilike
— trajnejši uspehi pri delu

Delovna doba
Osnovo za določitev višine 

letnega dopusta daje delavcu 
delovna doba, ki mu je pri
znana po zavodu za socialno 
zavarovanje.

Delovna doba je razdeljena 
na štiri razpone, po katerih 
se določa višina dopusta. 
Najnižji dopust v trajanju 
14 delovnih dni prejme dela
vec, ki ima 5 let delovne do
be, od 5 let do 15 let delovne 
dobe pripade delavcu 18 de
lovnih dni dopusta, od 15 do 
25 let delovne dobe pripada 
delavcu 24 delovnih dn; do
pusta, od 25 let delovne dobe 
dalje pa pripada delavcu 30 
delovnih dni dopusta.

Pojasnujemo, da za prizna
nje višje stopnje letnega do
pusta, da delavec do konca 
tekočega leta izpolni predpi
sano delovno dobo, ki mu 
daje pravico do višje stopnje 
dopuista.

Delovni pogoji
Delavec lahko prejme višji 

dopust, kot mu pripada po 
delovni dobi v dveh prime
rih:

a) ko nastopijo težki delov
ni pogoji

b) ko višji dopust uteme
ljuje večja delovna odgovor
nost delavca

Ad a) Težki delovni pogoji
Težki delovni pogoji nasto

pijo takrat, ko so dela težka 
in naporna ali ko je vpliv 
dela in delovne okolice težji 
in zdravju škodljivejši od 
Običajnega. Za taka dela je 
v našem pravilniku predpi
sano zvišanje dopusta od 2 
do 5 delovnih dni. Kot pogoj 
za omenjeno zvišanje dopu
sta pa je, da delavec oprav
lja dela pod težkimi delov
nimi pogoji najmanj 60 % 
celotnega delovnega časa. V 
obratnem primeru se mu 
povišanje letnega dopusta so
razmerno zniža.

Težki delovni pogoji in 
ustrezna povišanja letnega 
dopusta se priznajo nasled
njim delavcem:

Zvišan letni dopust za 5 
delovnih dni prejmejo:

1. brusači v brusilni ci gal- 
vane

2. brusači cinkovih plošč
3. varilci
4. kalile!
5. delavci v eloksimici

Zvišan letni dopust za 4 
delovne dnj prejmejo:

1. delavci v lužilnici
2. delavci v oddelku za 

brizgano barvanje
3. delavci pri vacuumskem 

naparevanju
4. delavci v tiskarni prej

mejo povišanje od najmanj 
dva dni do štiri dini po pred
hodni razporeditvi DS DE

Zvišan letni dopust za 3 
delovne dni prejmejo:

1. delavci v galvani
2. kurjači
3. delavci v kemičnem la

boratoriju
4. brusilci v orodjarni in v 

delavnicah
Zvišan letni dopust za dva 

delovna dneva prejmejo:
1. spajalke
2. vodovodni inštalaterji
3. rezkalci in strugarji lito

železnih plošč
4. delavci v spodnjih skla

diščih, v skladišču orodij in 
pri rezanju jekla

5. delavci pri preizkušanju 
kant

6. delavci pri točkastem 
varjenju

Ad b) Večja odgovornost 
delavca

Zvišan letni dopust zaradi 
večje odgovornosti delavca 
pripada vodilnim delavcem, 
šefom DE, oddelkovodjem, 
obratovodjum in preddelav
cem.

Zvišanje letnega dopusta 
znaša od 2 dni do 6 dni ter 
prejmejo:

6 delovnih dni — glavni 
direktor; po 5 delovnih dni — 
vodilni delavci in tehnični 
vodja; po 4 delovne dni — 
šefi DE ter po njihovi odlo
čitvi in razporedu odgovor
nejši obratovddje in po 3 de
lovne dni — oddelkovodje; 
po 2 delovna dneva — pred
delavci.

Kot važno pravilo, ki velja 
za vse koristnike povišanja 
dopusta pa je, da ne more 
nihče s povišico vred prejeti 
nad 30 delovnih dni letnega 
dopusta. Zato so vsa ta povi
šanja za delavce z daljšo de
lovno dobo iluzorne. V po
štev pridejo samo za delavce 
z nižjim delovnim stažem, ki 
jim je priznan nižji letni 
dopust. Vsa določila o zviša
nju letnega dopusta torej ne 
dajejo starejšim delavcem z 
dolgoletno delovno dobo no
bene stimualacije niti za tež
ke delovne pogoje niti za 
večjo odgovornost pri delu, 
kar gotovo ni pravilno in na
sprotuje načelu enakosti: za 
enako delo, enake pravice in 
enako plačilo.

Posebne socialne prilike
Za zvišanje letnega dopu

sta pridejo v poštev tudi po
sebne socialne prilike. Od 
teh se upošteva samo inva
lidnost delavca in materinska 
dolžnost pri vzreji in vzgoji 
otrok.

Zvišanje letnega dopusta 
zaradi invalidnosti

Invalidnost se upošteva od 
30 do 75% ne glede na de
lovno mesto, ki ga invalid 
zaseda. Povišanje znaša 2 do 
4 dni in prejmejo:

2 delovna dneva invalidi 
od 30 % do 50 % invalidnosti, 
4 delovni dni invalidi od 50% 
do 75% invalidnosti.

Zvišanje letnega dopusta 
materam z otroki

Naš pravilnik o delovnih 
razmerjih ni prezrl mater, ki 
poleg dela v tovarni imajo 

(nadaljevanje na 6. strani)
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še dolžnost doma pri vzreji 
in vzgoji otrok. Priznal jim 
je povišanje letnega dopusta 
od 2 do 6 delovnih dni.

Povišanje 2 delovna dneva 
prejme mati z otrokom do 
8 mesecev starosti.

Matere z več otroki do 7 let 
starosti imajo pravico do po
višanja letnega dopusta .po 2 
delovna dneva za vsakega 
otroka z omejitvijo, da vsa 
ta povišanja skupaj ne pre
segajo 6 delovnih dni.

Tudi v primeru teh vpra
šanj velja pravilo, da z vsemi 
povišanji skupaj ne more 
prejeti nobena maiti-uipravi- 
čenka nad 30 delovnih dni 
letnega dopusta.

Trajnejši uspehi pri delu
Povišanje letnega dopusta 

za trajnejše uspehe pri delu 
znaša do 4 delovne dni. Odo- 
bruje to povišanje edino UO 
na predlog šefa DE.

Isto pravilo kot spredaj ve
lja tudi za ta povišanja, da 
letni dopust s povišanji vred 
ne sme presegati 30 delovnih 
dni.

V zvezi s povišanji letnega 
dopusta za težke delovne po
goje in za večjo odgovornost 
pri delu smo pripomnili, da 
povišanja ne stimulirajo de
lavce z daljšim delovnim 
stažem. Enako velja za ta 
povišanja in starejšim delav
cem t. j. delavcem z daljšo 
delovno dobo taka povišanja 
ne koristijo, čeprav jim je 
priznan večji uspeh pri delu, 
saj ne smejo prejeti skupaj 
nad 30 delovnih dni letnega 
dopusta. Zato lahko koristijo 
ta povišanja samo tilstim pri
zadevnim delavcem, ki jim 
glede na nižjo delovno dobo 
pripada nižja stopnja letnega 
dopusta, ki pa se prav zaradi 
priznanega povišanja lahko 
poveča do 30 delovnih dni. 
Tako stanje, ki povzroča de
stimulacijo delavcev z daljšo 
delovno dobo, pa ni povzročil 
naš pravilnik o delovnih raz
merjih, temveč zvezni zakon, 
ki določa, da letni dopust v 
nobenem primeru ne sme 
presegati 30 delovnih dni.

Na koncu nam je še ostalo 
le še nekaj važnih določb 
našega pravilnika o delovnih 
razmerjih, na katere posebej 
opozarjamo:

Važne določbe:
1. Povišanje letnega dopu

sta v višini 7 delovnih dni 
prejmejo vsi delavci pod 18 
let starosti.

2. Delavec, ki v času kori- 
ččanja letnega dopusta zboli, 
se mu bolezenski dopuist od
šteje od letnega dopusta.

3. Vsak delavec ima pravi
co izbrati 1 dan svojega let
nega dopusta za lastne po
trebe in si ta dan določi sam. 
Čas svoje odsotnosti mora 
javiti 30 dni naprej.

4. Delavec ima pravico iz
koristiti celotni svoj dopust 
nepretrgoma, seveda v času, 
ki je v skladu z delovnim 
načrtom. Sporazumno sme 
letni dopust deliti na dva 
dela.

5. Delavcu mora biti 30 dni 
prej sporočeno, katerega dne 
se začnie njegoy letni dopust.

6. Po sklepu DSP se mora
jo dopusti izkoristiti v teko
čem letu, izjemoma se smejo 
izkoristiti še v januarju vsa
kega prihodnjega leta.

Jože Arh

Da zdravje ohranimo človeku
Z ozirom na situacijo fondov socialnega zavarovanja 

je gospodarska organizacija SATURNUSA tudi letos v 
skrbi za svoje zaposlene odobrila finančna sredstva za 
preventivno in kurativno okrevanje.

Na začetku moramo razlo
žiti, kakšni so principi kura
tivnega in preventivnega okre 
vanja oziroma čemu je sploh 
to okrevanje ali zdravljenje 
koristno.

V naši tovarni je vrsta ta
kih delovnih mest, kjer je 
obremenitev delavca večja 
kot na drugih delovnih me
stih. Delavci, ki opravljajo 
dela na »težjih« in bolj izpo
stavljenih delovnih mestih, 
so lahko popolnoma zdravi, 
toda delovni pogoji lahko 
slej ko prej povzroče, da tak 
delavec oboli. Tem delavcem 
— zaradi zaščite njihovega 
zdravstvenega stanja — je na
menjeno »preventivno« okre
vanje. V času okrevanja, ki 
je v naših počitniških domo
vih v Vel. Lošinju in Kranj

ski gori, naj bi si ti, delavci 
nabrali novih moči in okre
pili za nadaljnje delo. Druga 
iskupina okrevancev so pa 
tisti, ki bolehajo za določeni
mi kroničnimi boleznimi. Ker 
je zdravstveno stanje le-teh 
oslabljeno zaradi organskih 
sprememb, lahko pridejo v 
poštev za zdravljenje v na
ravnih zdraviliščih. Od re
publiškega zdravstvenega cen
tra je predpisan seznam bo
lezni zaradi katerih lahko 
obolele napotimo na zdrav- 
viliško zdravljenje, seveda po 
predhodni specialistični ob
delavi.

Izbiro letošnjih kandidatov 
za preventivno okrevanje smo 
prepustili delavnim enotam. 
Te so sestavile predloge in

nam jih dostavile. Predloge 
smo pregledali in naredili 
razporeditev z zdravstvenega 
vidika. Nekatere smo dolo
čili za preventivno okrevanje, 
nekatere pa za kurativno 
okrevanje oziroma za zdrav
ljenje v naravnih zdravili
ščih. Ko je tekla razprava o 
okrevanjih na UO podjetja, 
smo se dogovorili, da bi bil 
eden izmed kriterijev za po
šiljanje na okrevanje doba 
zaposlitve v našem podjetju 
in pogoj, da v času od 1. 1964 
delavec ni bil na okrevanju. 
To naj bi bilo ia načelo, ne 
pa pravilo, torej so izjeme 
možne posebno še z ozirom 
na zdravstveno stanje.

Za vsa ta okrevanja, na 
katera bo poslano ca. 95 
oseb je UO podjetja odobril 
61.238,00 N din, s to pripom
bo, da mora vsak okrevanec, 
ki gre na preventivno okre
vanje izkoristita. 5 dni svo

jega dopusta, oni, ki gredo 
v zdravilišča pa 7 dni. Potne 
stroške povrne podjetje.

Delavne enote so predlagale 
141 zaposlenih. Žal so neka
teri zaposleni sami odklonili 
okrevanje. Teh je bilo do se
daj 19. Torej izgloda, da bo
mo lahko v večini primerov 
upoštevali vse predloge de
lovnih omot, razen v tistih 
primerih, kjer je doba zapo
slitve v našem podjetju manj
ša od štirih let, razen le v iz
jemnih primerih. Z ozirom 
na republiške predpise za 
zdravljenje oziroma okreva
nje, kateri onemogočajo že 
v naprej zdravljenje (določe
ne bolezni kot so padavica, 
aktivna TBC itd.) teh ljudi 
ne smemo poslati na okreva
nje.

Nadejamo se, da bo pre
ventivno in kurativno zdrav
ljenje pripomoglo k dvigu 
zdravstvenega stanja posa
meznika, s tem pa tudi do
prineslo korist celotnemu 
podjetju.

Majda Gorše

Sindikat v samoupravni družbi
S Mesto in vloga sindikata v samoupravni družbi bo osred- 
0 nji predmet razpravljanj na Šestem kongresu Zveze sin- 
0 dikatov Jugoslavije v okviru njegove osnovne družbeno- 
0 politične zamisli, ki bo izoblikovana z naslovom: Borba 
0 delavskega razreda Jugoslavije v izgradnji naše samo- 
0 upravne družbe.
0 Ob dosedanjih pripravah na Šesti kongres je bila tej temi 
0 posvečena posebna pozornost. V vseh organizacijah sin- 
0 dikata, pa tudi v raznih znanstvenih in drugih ustanovah 
0 se je in se mnogo razpravlja v glavnem o strateških 
0 vprašanjih nadaljnjega razvoja sindikata in o položaju 
0 sindikata v samoupravni socialistični družbi; oboje naj 
0 bi označilo osnovno in neposredno odločevanje delavcev 
0 in delavnih ljudi v vlogi presežka dela in neposredno v 
0 delavski organizaciji. Ravno tako so v središču razprav 
0 različni pogledi na samoupravno odločanje na vseh rav- 
0 neh družbene strukture.

Kaj predstavlja sindikat v 
samoupravni družbi?

Ali je sindikat v Jugosla
viji »ekonomška«, »politična 
ali družbenopolitična« orga
nizacija?

Sindilkat je družbenopoli
tična organizacija delavskega 
razreda in to najosnovnejša 
organizacija, v kateri je pro
stovoljno včlanjen ves delav
ski razred. Njegova naloga

fcilip

Ime SATURNUSA se vse pogosteje pojavlja v gospodarskem 
in političnem življenju, ki ga jugoslovanski družbi prikazu
jemo preko časopisov, televizije, kongresov in drugih oblik 
dela in komuniciranja.
Na sliki je prikazano snemanje intervjuja za ljubljansko 
televizijo z delegatom Vlil. kongresa ZM Slovenije, Resnik 
Srečom. V naslednji številki našega glasila vam bo svoje 
vtise in zapažanja s kongresa opisal v članku.

pa je, da dela za razvoj pro- 
izvodno-ekonomske, družbe
nopolitične, izobraževalno- 
kulturne sposobnosti delavca, 
ter v smeri razvijanja vpliva 
in moči delovnega razreda in 
delovnih ljudi. S tem, da je 
v sindikatu včlanjen ves 
delavski razred in to pred
vsem zaradi pridobivanja 
svojih neposrednih, osnovnih 
in tudi širših družbenih in 
zgodovinskih koristi — se 
sindikat ne more opredeliti 
prot; koristim razreda, ne da 
bi pri tem izgubil svoj druž
beni ugled in položaj v od
nosu do svojega članstva.

Mnogi činiitelji pa zahteva
jo popolno jasno opredelje-

nje in določitev vloge sindi
kata v družbi samoupravljal- 
cev. Na primer: v Jugoslaviji 
so v zadnjih letih načeti po
stopki vidnejših sprememb v 
osnovno-produkcijski smeri. 
Delavski razred je v okviru 
delovnih skupnosti in pa kot 
skupna moč družbe začel 
neposredno odločevati o pre
sežku dela — o pogojih dela 
in življenja, S tem se je za
čelo razvijati menjavanje 
zavesti o lastninskih odnosih 
v gospodarstvu.

Podrobneje o Šestem kon
gresu Zveze sindikatov Ju
goslavije bo poročal udeleže
nec — delegat Slavko Verzel.

Investicije za obrat Zalog
(nadaljevanje s 1. strani)

sušilnice LTG. Zmogljivost je 
5500 plošč na uro.

Sušilnica je dolga 21 m, čas 
sušenja 10 min. Ogrevanje je 
s plinom butan — propan in 
porabi 52 kg tekočega plina 
na uro. Celotna vrednost zna
ša 2.699,709 N din, od tega dvo
barvni stroj in 1-aJkirka 2 mi
lijona 83 tisoč 313 novih di
narjev, sušilnica 616 tisoč 
369 novih dinarjev. Vzpored
no z uvajanjem novih kapa
citet v obratu Zalog, je bilo 
misliti tudi na plin, saj pora
bita obe sušilnici in avtomat, 
ski liniji 156kg tekočega pli
na na uro, kar pa ni več mo
goče črpati izi jeklenk.kol se. 
daj, temveč je potrebno zgra
diti industrijsko plinarno z 
vsemi napravami za črpanje 
in vplinjevanje. S tesnim po
slovanjem z Mestno plinarno 
in po sporazumu, se gradi 
plinarna v Zalogu s pospcšc. 
nim tempom, tako da bo pri
pravljena za obratovanje, ko 
bodo linije montirane. Isto
časno se gradi tudi prizidek 
na južni strani, kjer bodo 
locirani pomožni prostori kot 
je kompresorska postaja, me. 
šalnica gume, skladišče la
kov in barv ter vplinjovalni-

ca tekočega plina. Ko bo ure
jeno- še dvorišče, ceste in zele
nice bomo imeli lep nov 
obrat, ki bo Saturnusu v po
nos, delovnemu kolektivu ob
rata Zalog pa lahko samo če
stitamo in želimo mnogo de
lovnih uspehov.

Na koncu predlagam, da 
samoupravni organi organizi
rajo kratko ekskurzijo v ob
rat Zalog in si ogledajo po- 
membno investicijo, za kate
ro so glasovali.

Janez Deisinger

(nadaljevanje s 4. strani)
lcčitve. Kajti mnogo dobrih 
predlogov ostane le na pa' 
.pirju in to ubija elan sama" 
upravljalcev.

4. Da bi samoupravljanj6 
zaživelo, svetujem članom 
DS DE, naj se močno zavze- 
majo za -uresničevanje njiho
vih predlogov in zahtev, 
jim bo v moralno oporo ih 
kropljenje samozavesti 
nadaljnje -delo v samouprav
nem sistemu. Novemu pred' 
sodniku pa želim, da bi P° 
poteku -mandatne dobe im6* 
bolj optimistični pogled na 
učinkovitost samoupravljanj6 
kot pa jaz.
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Stanovanjska problematika
Na zadnjem DS, ko se je obravnavala stanovanjska 

problematika, je stanovanjska komisija pripravila ob
širno poročilo in predlagala vrsto sklepov, ki jih je DS 
sprejel in potrdil v želji, da stanovanjska vprašanja 
rešujemo čimbolj učinkovito in s finančnimi sredstvi, 
ki so na razpolago, dosežemo večji efekt, t. j., da reši
mo kolikor se da več stanovanjskih problemov. V tej 
smeri tudi stanovanjska komisija dela in skuša ugoditi 
vsem, seveda v okviru možnosti, da rešijo svoj lastni 
stanovanjski problem.

Naš 4% stanovanjski pri
spevek, ki je izfldjučno name- 
nJen članom kolelktiva za 
stanovanja, nakup aiii grad- 
njo. je odločno premajhen, 
da bi fahko zadovoljili vse, 
kor je jasno, da so potrebe 
neprimerno večje, saj si vsak
do, ki je bil danes zadovo- 
•jen z majhnim stanovanjem 
mi sobo, želi večje, udobno 
m moderno stanovanje, kaj- 

1 družine se večajo, otroci 
rastejo, zato je nujno, da iz 
zdravstvenih in moralno — 
etičnih razlogov te družine 
Povečajo svoje stanovanjske 
Površine.

Poudariti moramo, da sta
novanjska komisija ne more 
reševati trenutnih potreb im 
etia, temveč mora vsakdo 

VSai 2 ali 3 leta vnaprej pla- 
nirati svoje potrebe, skleniti 
z banko varčevalno pogodbo

in nato šele zaprositi za po
sojilo oziroma za našo ude
ležbo. Ker pa je prošenj za 
dodelitev posojil več kot je 
na razpolago denarja, je zav
zela komisija stališče, da se 
kot prvi ukrep za zmanjša
nje pritiska na stanovanjski 
sklad, podaljša dioba za pri
dobitev pravice do posojila 
od 3 na 5 let. Ta predlog je 
DS 1.4. 1968 sprejel iin s tem 
omogočil intenzivnejše var
čevanje in dolgoročnejše pla
niranje stanovanjskih skla
dov. Za letošnje leto imamo 
za razdelitev 112,9 milijona S 
din in to v zelo neugodnih 
tranšah kot 50,7 milijonov v 
maju, 10,5 milijonov v juliju. 
35 milijonov v oktobru in 
16,7 milijonov v novembru. 
Iz teh tranš lahko vsakdo 
sam vidi, da ni mogoče vsem 
ugoditi v juniju in juliju, ko

je višek gradbene stezane, 
temveč naj graditelji kot tudi 
kupci stanovanj planirajo po
rabo sredstev v oktobru in 
novembru.

Še enkrat pa moramo zapi
sati, da za nakup privatnih 
stanovanj, hiš ali zemljišč ne 
moremo odobravati posojil, 
ker banka v nobenem prime
ru ne izplača gotovine in vse 
take Sklepe zavrača.

Za tiste, ki žele adaptirati 
svoja stanovanja ali hiše, si 
morajo oskrbeti od svojih 
občin potrdilo, da za deia, ki 
jih nameravajo izvršiti, ni 
potrebno gradbeno dovolje
nje. Za taka dela lahko odo
brimo posojilo največ 1 mili
jon za najdaljšo dobo 5 let 
in 2"/0 obrestno mero. Banka 
pa zahteva še menično poro
štvo.

Naslednje, kar je komisija 
še obravnavala in predložila 
DS v potrditev, je prodaja 
stanovanj iz stanovanjskega 
fonda podjetja.

Sprejeti so bili naslednji 
kriteriji:

Stanovanja se prodajo po 
revalorizirani vrednosti z 
rokom odplačila 30 let in 2%, 
za aktivne udeležence NOB

od 1941 do 9. 9. 1943 50 let in 
1%, za borce NOB od 9. 9. 
1943 dalje 40 let in 1%.

Nazadnje še nekaj besed 
glede vplačila denarnih 
prispevkov, ki so jih posame
zniki vplačali pri dodelitvi 
stanovanja. Mišljeno je bilo, 
da bo povračilo izvršeno s 
plačevanjem polovične na
jemnine, kar se je pa spre
menilo, ko smo stanovanjski 
fond oddali v upravljanje 
stanovanjskemu podjetju Be
žigrad — Moste, ki ne priz
nava polovičnih najemnin, 
zato so morali vsi »poilovičar- 
ji« od 1. 1. 1966 plačevati ce
lo najemnino. Stanovanjsko 
podjetje nas je v letošnem 
letu obremenilo za plačilo 
1,6 milijona za neplačane pol
ne najemnine. Za to vsoito se 
tudi zmanjša delež, ki ga mo
ramo vrniti posameznikom. 
DS je pooblastil UO, naj do
končno reši ta problem in 
deloma izplača zaostali dolg. 
Ker se ta denar lahko izpla- 
če le iz sklada skupne porabe- 
nastopa tu le vprašanje, kdaj 
lahko prenesemo sredstva iz 
žiro računa na sklad.

Mislim, da sem zadostno 
osvetlil nekaj vprašanj naše
ga stanovanjskega gospodar
stva in da je vsakomur jasno, 
kako stvari potekajo in kak
šni so izgledi za naprej.

Janez Deisinger

Vtisi ob delu v tovarni SATURNUS
Štirinajstdnevna praksa Vtovarni SATURNUS je bil 

m°j prvi resnični stik z delavci, prvič sem sam sodelo
val v proizvodnji, prvič sem delal ob tovarniškem 
stroju. Moji vtisi z dela so zelo raznovrstni, še vedno 
nekoliko neurejeni, slika, ki sem si jo ustvaril o delov
nem kolektivu še nepopolna, zavedam pa se tudi, da 
sem spoznal le drobec tega, kar se v tovarni dogaja.

Težko bi rekel, kaj je ni 
pravdo name najmočnejt 

s. Zadovoljen sem bil na 
°bro organizacijo, ki j 

oniogočila nam — dijakoi 
nrejšo vključitev v kole! 

‘" m nam dala boljši pr 
/f. nad celotnim dolov; 
z,|an'vPodjetja. Vesel sem b 

radi prijaznega sprejemi 
_ aaTn je pomagal, da sm 
lju la*° zna *'* v novem ok<

c ivn y . Pred delom v tovari 
tuTURNus sem veliko sil 

‘ , °. različnih vrstah proi 
dol -C’ ° delavcih, njihova 
V_.U,1,11 sploh vlogi v družb 

ndar pa moram priznal 
sni ?rav?Sa dela v tovari 
'°h nisem poznal. Pre 
/n sem si ga predstavlj: 

DaiJ enostavno in prelahk 
dli'° v resnici zelo utr 
eri r*’._ naporno zaradi svo 
izreci OSt', ubijajote zarai 
dol10 ozko specializiran: 

‘•tovnih operacij. Po rnojei 
vi-cn,u bi moralo ravno p 
lipnno delo, ki pomeni v ži 
v,.nJU vsakega človeka biis 
v<' °,v1??Stavko' jedro njeg 

a , vnosti, nuditi vsaik 
... delavcu vse možnosti s 

njegovih cilje 
ruZ^w‘ V, nasprotnem primi 
nost stanc dišlotild neka obve 
sZh POtrebna zato, da 
čno t, zaKolovimo eksiste 
nudiP°gKje’ pa delavcu im nobenega zadovoljstv
venda° Ze*° te^ki problerr
‘ovarnaPa,mislim' ^ 
ali a .ze 'Precej reši
tem v?aj. omilila; (p

mislim predvsem r

delo, ki teče na po
sameznih linijah. S tem ima 
delavec vedno pregled nad 
celotnim potekom proizvod
nje, kar zelo blaži običajno 
enoličnost dela pri enem sa
mem stroju. Poleg tega lah
ko delavci pri isti liniji bo
lje spoznajo drug drugega 
in jim postane tako delo pri
jetnejše. To delo je sicer po
gojeno že z različnimi pro
izvodnimi procesi različnih 
proizvodov. Druga stvar je 
to, da vodstvo tovarne vedno 
seznanja delavce z vsemi te
kočimi dogodlki, s težavami, 
ki jih mora reševati'. Tako se 
spoznajo delavci s proizvod
njo in delovanjem cele to
varne; njihovo delto ni več 
majhna, sama po sebi nepo
membna operacija, ampak 
opravilo, potrebno, da steče 
cela proizvodnja. V zvezi s 
tem me je zdto presenetil tu
di tovarniški list — Glas Sa
turnusa. Zelo mi je ugajal 
njegov koncept, izbiira član
kov, pa tudi način obvešča
nja.

Kljub temu je osem uir ve
liko in ravno v tem je po 
mojem mnenju eden glavnih 
problemov samoupravljanja. 
Ali so lahko delavci, utrujeni 
po vsakodnevnem delu, ved
no dovolj na tekočem, da 
morejo sami sodelovati v or
ganiziranju produkcije in 
vseh drugih stvareh, ki jih 
vsebuje samoupravljanje? 
Ali imajo čas razmišljati o 
njih, če jih doma čaka še vse 
gospodinjsko delo, vsa do

mača opravila, družina? Mi
slim, da večino delavcev oz. 
dalavk še vedno preveč bre
meni delo v tovarni, da bi se 
lahko zanimali za dogodke 
doma in v svetu, ki sicer za
devajo vso našo družbo in 
vsakega posameznika.

In še kako sem sam dioživ- 
jal delo: zame je bilo vse ne
kaj novega in zato se ml je 
tudi delo samo zdelo zanimi
vo. Spoznal sem nove delovne 
operacije in proizvodne pro
cese, nove ljudi in okolje. 
Vse to me je toliko zaposli
lo, da sem vsak trenutek od
krival kaj novega in zato in
teresantnega.

Delo v tovarni je popolno
ma različno od našega, ven
dar pa se delavci vseeno sre
čujejo z istimi ali vsaj zelo 
podobnimi problemi kot mi. 
To so predvsem nasprotja, 
ki tudi tu nastajajo med 
mlajšimi in starejšimi oziro
ma konflikt med generacija
ma. Kot sem slišal od mlaj
ših delavk, jim starejše ne

NE NAJNOVEJŠE —
VENDAR ZANIMIVO
LONDON — Že nekaj let se 

britanska podjetja poteguje
jo za absolvente visokih šol. 
Ta medsebojna tekma je 
zdaj poprijela že takšno 
ostrino, da je morala Indu
strija poseči po učinkovitej
ših sredstvih. V pomladnih 
dneh bo obiskal visokošolska 
In univerzitetna mesta poseb
ni vlak, ki je dobil ime 
»Brain Train«; po naše bi re
kli »vlak možganov«, pomen
sko pa se ta pojem pravza
prav ne da prevesti z enim 
samim izrazom.

Takšna ime so izbrali bržko
ne tudi zato, da bi poudarili 
razliko od »brain draina,« ka
kor označujejo odhajanje

zaupajo, trdijo, da so površ
ne, da svojega dela ne oprav
ljajo dobro. Poleg tega sku
šajo mlajši bolj sodelovati v 
samoupravljanju, bolj se 
skušajo udejstvovati na vseh 
področjih. Pri njih sem opa
zil tudi več zanimanja za vse 
svetovne dogodke in proble
me. Taka nesoglasja sicer na
stopajo na vseh nivojih druž
benega življenja in so tudi 
popolnoma razumljiva, ven
dar bi morali biti odnosi v 
tako majhnem kolektivu čim 
bolj tovariški, saj je to eden 
bistvenih pogojev za uspeš
nost dela.

Do sedaj sem našteval in 
iskal le napake. Ob koncu naj 
povem, da je bito v SATUR
NUSU * kljub temu zelo pri
jetno. Rad bi se tudi zahva
lil vsem delavcem za njihov 
prijazen sprejem, za obzir
nost, ki so jo pokazali do 
nas in nam tako omogočila, 
da nam je delo potekalo brez 
težav in neprililk.

Tomaž Kranjc

britanskih znanstvenikov in 
tehnikov v tujino, zlasti 
ZDA.

V posameznih vagonih vla- 
kaka delajo podjetja reklamo 
zase z najrazličnejšimi pred
meti. Razen tega ima vsako 
podjetje poseben oddelk, v 
katerem lahko njegovi stro
kovnjaku na kraju samem 
preverjajo znanje mladih 
absolventov. Vlak bo obiskal 
Birmingham, Liverpool, Man
chester, Bradford in She- 
field, v vsakem mestu se bo 
zadrževal tri dni. Zvezo med 
železniško postajo in bližnji
mi visokimi šolami vzdržuje 
majhen avtobus, tako da za
želeni mladi strokovnjaki 
zlahka in po najkrajši poti 
pridejo na pravo mesto.

Ob robu . . .
Na sestanku članov Zve

ze komunistov oddelka 
embalaže, dne 26. junija, 
je bila zelo živahna disku
sija, med drugim tudi o 
osebnih dohodkih. Pri tem 
je tovariš iz starih obra
tov embalaže dejal, da de
lavke, ki dobijo majhne 
osebne dohodke odklanja
jo delo v nadurah, češ da 
se jim to ne izplača in 
podobno. Tovariš iz obra
ta Zalog je na to dejal, 
da je v takih primerih po
trebno »koristiti brezpo
selnost«: »Treba jim je po
vedati, da je »armada« 
delavk in delavcev, ki ne 
sprašujejo dosti, kako je 
delo plačano, zadovoljni 
so, če ga dobijo! Mi v Za
logu tako povemo in ni
mamo težav z nadurnim 
ali nočnim delom!« je 
svetoval tovariš iz obrata 
Zalog.

Koristiti brezposelne — 
ki niso »armada« — kot 
sredstvo za zastraševanje 
in prisiljevanje zaposlenih 
nas spominja na tipične 
starojugoslovanske »moj
strske« metode. »Ce ti ni 
všeč« ali »če nisi zadovo
ljen tako, pa pojdi, na 
cesti je polno, ki jih čaka 
na delo.« Ali ni to v na
sprotju z načeli naše sa
moupravne družbe! Kdaj 
bomo storili konec s staro 
mojstrsko miselnostjo in 
kdaj bomo delavca jemali 
kot upravljalca — solast
nika proizvajalnih sred- 
setv, kot fizičnega in du
hovnega ustvarjalca, ki 
mu vse pravice izhajajo 
iz njegovega dela, ki so 
mu zajamčene v premno
gih aktih in ne kot golo 
»delovno silo«, ki jo kupu
jemo in prodajamo po za
konu ponudbe in povpra
ševanja, kot to s staro 
miselnostjo večkrat izra
žamo?

Naš kolektiv dosega vi
soke proizvodne rezultate. 
Resnica je, da tem rezul
tatom dajejo ravno delav
ke levji delež, saj Satumu- 
žanke slavijo kot izredno 
marljive in vestne delavke, 
ki niso presite kruha, za
to premnogokrat svojo 
materinsko obveznost od
rinejo na stran zaradi de
la v, za druge, prostem 
času. Zato je prav, da ho
čejo za pošteno delo po
šteno plačilo. Mi pa smo 
dolžni, da ustvarimo take 
pogoje in take odnose, da 
bo dobro delo dobro na
grajeno.

Tovariš je pozabil, da, 
če je »armada« brezposel
nih je ta za vse, tudi za 
njega in vse druge, če mi 
ne bomo znali ustvariti 
takih odnosov in vzdušja, 
da bo delo cenjeno in na
grajeno, da ne bo potreb
no »mojstrsko« izsiljeva
nje se bodo prav gotovo 
našli iz te »armade« taki, 
ki bodo to znali in pred
vsem hoteli.

Slavko Gerlica
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Preberi in zamisli se ...

Sanjarjenje je torej nekaj povsem karakterističnega za 
mladostnika. Kakor hitro starši, vzgojitelji, učitelji opazijo, 
da se pri pouku ali delu mladostnik na njihovo vprašanje 
zdrzne, že vedo kakšno obdobje v njegovem duševnem raz
voju je nastopilo.

Rekli smo, da v puberteti 
želi biti mladostnik »odrasel« 
hkrati pa še »otrok«. Zato je 
njogovo vedenje do odraslih, 
zlasti do njihovih zahtev in 
nasvetov, največkrat odklo
nilno. Mlad človek odklanja 
vsako avtoriteto, ki bi jo bil 
prisiljen sprejeti, po drogi 
strani pa si naravnost želi 
biti podrejen starejšim, izku
šenim osdbam. Vse pridige 
in opomine zavrača, češ da 
je večnega govorjenja že sit, 
da nas sploh ne posluša in 
je prav vseeno, če kaj govo
rimo ali ne. Vendar le ne 
gre vedno vse mimo njego
vih ušes. Ko predela v sebi 
vse »pridige«, ki smo mu jih 
dali, se odloči seveda po 
»svoji« presoji za nasvet, ka
terega smo mu dali prav mi. 
Tako dobitmo tiho priznanje, 
katerega pa ne smemo nikoli 
glasno povedati mladostniku, 
če želimo, da ga ibomo »da
ljinsko upravljali« skozi pu
bertetno obdobje. Naklonje
nost mladostnika do starejših 
se izraža v vseh mogočih 
oblikah odpora. V njegovi 
notranjosti je nered, zmeda 
nasprotujočih si odločitev, 
zato je velikokrat surov in 
brezobziren do naših zaihtev. 
Iz literature, filmov, televi
zijskih oddaj itd., si skuša 
ustvariti svoj ideal. Vsak člo
vek, ki se približa njegovim 
sanjam, postane zanj tudi 
avtoriteta. Na človeku mora 
skratka odkriti nekaj lastno
sti, ki mu predstavljajo po 
njegovem »popolnega« člove
ka. Zato je vredno, da starši 
in vzgojitelji o tem razmiš
ljajo. Analizirajo naj- lastno
sti človeka, ki predstavlja 
njihovemu otroku ali učencu 
avtoriteto in se jim skušajo 
približati v svojih ravnanjih. 
Težijo naj za tern, da pri 
vseh vzgojnih dkrepih izra
žajo tiste lastnosti, ki jih 
mladostnik ceni npr. dosled
nost v besedah in dejanjih, 
dobrota, odkritost, plemeni
tost in podobno.

Človek, ki ga mladostnik 
prizna za avtoriteto in se 
obrača k njemu po pomoč, 
postane kmalu njegov vzor, 
skuša ga posnemati v mišlje
nju, čustvovanju in čestokrat 
tudi v vedenju.

Vzornik ima torej moč »re
gulatorja« mladostnikovega 
notranjega zorenja. To pa je 
vsekakor težka naloga, če 
pomislimo, da je vsak izmed 
nas samo preprost človek, ki 
kdaj v življenju tudi lahko 
stori napako. Tokrat mla
dostnika razočara, taka razo
čaranja pa imajo v največjih 
primerih zelo težke posledi
ce. V mladem človeku se 
poruši »mit o človefcui-življe- 
nju«. Največkrat se zapre 
vase in noče vzpostavljati 
stikov z zunanjim svetom iz 
preprostega razloga; saj so 
vsi ljudje enaki! Neugoden 
doživljaj posplošuje in od

klanja vsako pomoč. Le v 
manjiših primerih se mladost
nik po takih razočaranjih 
zbudi, iz sanj: in začne real
neje gledati na svojo okolico.

V puberteti je mladostnik 
zelo kritičen do odraslih, še 
posebno do tiisltih, ki mu po 
življenjskih dolžnostih pred
stavljajo »uradno avtoriteto« 
npr. učiteljev, vzgojiteljev, 
šefov itd. Od njih ne prene
se nobenega avtoritativnega 
nastopa, nobenega vsiljeva
nja njihovih teženj in hotenj. 
Nanj je možno vplivati le 
prek vzorov, ki dobijo prav 
v puberteti posebno ceno in 
vrednost.

Besed pubertetnik ne sliši 
kot pravi sam, dejanja pa vi
di in po dejanjih nas tudi 
ocenjuje. Prepovedi, norčeva
nja, kaznovanja, neprestano 
opominjanje, rodi v tem ob
dobju močno željo po klju
bovanju. Tu je dobro, da se 
spomnimo na star pregovor: 
močnejši in pametnejši od
neha prej.« Ne spuščajmo se 
z neenakovrednim partnerjem 
v besede ali fizične boje, pač 
pa raje premagajmo v sobi 
kali maščevanja in poiščimo 
ustreznejšo pot — razumeva
nje. Tu pa ni mišljeno odpu
ščanje ati popuščanje pri 
njegovih spodrsljajih, pač pa 
samo human, neobsojajoč, 
človeški pristop, ki daje mla
dostniku občutek svobode 
(lahko pove notranja doži
vetja), istočasno pa ga po
stavlja pred njegovi starosti 
primerne zahteve — dajanje 
odgovornosti.

Afco je mladostnik od ma
lega navajen na čistočo, delo, 
disciplino, Vljudnost, obzir
nost in podobno, njegov na
daljnji razvoj ni zaskrblju
joč.

Ogrožen pa bo le tedaj, če 
mu starši navedenih lastnosti 
niso privzgojili še pred pu
berteto. Ce mladostnik že od 
malega ni navajen opravljati 
njegovi starosti primernih 
dolžnosti, tedaj se tudi 'kot 
dijak ali vajenec ne bo držal 
reda in ne bo imel delov
ne privajenosti. Samovzgoja 
Skozi pozitivne vzglede torej 
ne bo zmožen in postal bo za 
okolico »težavnejši«. Zamuje
no se ne da nadomestiti, tako 
kot se ne da dohiteti še s 
takim tekom avtobusa, ki je 
odpeljal ob določenem času.

Puberteta je preizkusni ka
men dotedanje vzgoje in tega 
bi se mogli starši zavedati v 
večji meri. Samovolja, nede
lavnost, neobzimost in podob
no ne nastajajo v puberteti, 
pač pa so posledica pomanj
kljive vzgoje do pubertete. 
Nedavno tega mi je neka mati 
povedala pripetljaj iz njene
ga družinskega kroga. Sin, ki 
ga je vseskozi usmerjala, vo
dila, božala in kaznovala 
skrbna materina roka je pre
brodil že skoraj pubertetno 
obdobje. Pred kratkim sta se 
z mamo pogovorila, da sme

Po dolgem deževju, ki je onemogočilo kar dva izleta planinske sekcije SATURNUS, je 
nastopilo »Vroče poletje« in s tem zelo ugodna sezona izletov v gore. Vendar Satumužanl 
so se v prvem soncu zapodili na morje po »farbo« in se jim zdi za v gore vse preveč 
vroče. Ko bi vedeli, da se v gorah za isto barvo kol na morju pol manj trpi vročino, 
bi jo prav gotovo množičneje potegnili na gore.
Posnetek je iz izleta na Storžič, članek o tem izletu in tudi o izletu na Kriške pode 
boste brali v naslednji številki.

na nedeljski ples. Določila 
sita tudi uro prihoda. Mati ga 
je pred odhodom opomnila, 
da bo sigurno točno ob deve
ti uri doma, sicer jo bo skr
belo, da se mu ni kaj zgodilo, 
ali pa da ni morda v slabi 
družbi.

Sin pa je stopil prednjo In 
ji dejal: mama ničesar se mi 
ne more zgoditi, ker sem do
bro vzgojen in vem kaj je 
prav in kaj ne.

Je morda še kakšno večje 
plačilo, ki bi ga lahko prejela 
mati po šestnajstih letih 
truda?

Njena osebnost, pozitiven 
vzgled, ljubezen ter morda 
prirojen občutek za pravo
časno odklanjanje napak v 
otroštvu, ji foo na starost nu
dil obilo prijetnih ur.

Nepravilne vzgoje v otro
štvu pa vzgojitelji v šoli ali 
prt delu ne morejo popravi
ti, ker je v mladostnikovih 
očeh zbledela vera v človeka, 
katerega bi mu moral prek

čustvenih vezi staršev vzpo
stavljati v otroštvu.

Odnos, ki ga ima do star
šev prevaja na vzgojitelje, 
na okolico v kateri živi. Iz
kušnje, ki se mu doma ob
nesejo, ponavlja v 'šoli, v 
delavnici, v družbi sovrstni
kov.

Kadar lik staršev mlademu 
človeku zaradi njihovih dvo
ličnih vzgojnih prijemov in 
nedoslednosti le premočno 
obledi, zgubijo nad njim 
vsakršen vpliv, neobčutljiv 
je za njihove opomine, solze, 
prošnje, grožnje itd. Dolgih 
las iin neurejenega videza 
sina ali hčerke taki starši ne 
morejo preprečiti in dejstvo, 
da so v njihovi vzgoji rav
nati narobe je tudi za okolico 
vse bolj očitno.

Iz tega sledi, da imamo s 
takimi mladostniki, ki v 
otroštvu nišesar niso dobiva
li, čeprav so imeti vseh ma
terialnih dobrin v izobilju, 
zelo težko delo. Navsezadnje

so živa bitja in nam njihova 
usoda ne sme biti tuja, če
prav nas vedno znova pri
pravljajo k razočaranju. No 
smemo pozabiti, da v nobe
nem razvojnem obdobju člo
vekove osebnosti ni lik vzgo
jitelja tako pomemben kot 
ravno v pulberteti, zato bodi
mo strpni in zadovoljni že 1 
majhnimi dosežki. Če smo si 
izbrali tako delovno mesito, 
ki zahteva tudi delo z mla
dostniki, nam torej razočara
nja ne bodo tuja in nepozna
na, čeprav jim želimo lo 
najboljše. Delo z njimi nas 
utruja in pogosto razočara, 
ob tem pa se moramo zave
dati, da je družba le vrsta 
posameznih usod, ki nas mo
rajo zanimati in jih moramo 
razumeti. Vedno izhajamo iZ 
človeka takšen kakršen je ter 
mu pomagajmo, da izoblikuje 
v sebi lastnosti, kakršne naj 
bi imel človek v socialistični 
družbi.

(se nadaljuje)

Vloga vodilnih kadrov
pri razvijanju samoupravljanja

(Povzetek iz referata tov. Pavla Kogeja iz simpozija o 
strokovnih in vodstvenih delavcih v gospodarstvu)
V praksi imamo avtokratski in demokratski sistem 

vodenja. Za demokratsko obliko vodenja je osnovnega 
pomena kakovost in karakteristika vodij. Vodja mora 
biti nadpovprečna oseba glede sposobnosti, znanja in 
določenih osebnostnih lastnosti. Poleg tega mora obvla
dati tudi ustrezne metode vodenja. Ce Je na vodilnem 
mestu neposredna oseba, ostane samo zunanja oblika 
(sestanki, seje) demokratska, v resnici pa prevladujejo 
ali avtokratski ali pa anarhični odnosi. Obrambe reak
cije nesposobnega vodje so nujno avtokratske ali pa se 
sprevržejo vsakršnim tendencam.

AVTOKRATSKI SISTEM 
VODENJA

Avtokratska oblika vodenja 
je bila prenesena v podjet
ja že v prvem obdobju kapi
talizma iz drugih neproizvod
nih sfer, kot je vojska, dr
žama uprava, cerkev in po
dobno. Lastnikom podjetij je 
tak sistem tudi najbolj ustre
zal, saj so hoteli vladati de

lavskemu razredu z železno 
roko. Vse odločanje so si 
pridržali zase; podrejeni pa 
so bili ne glede na to ali so 
na vodilnih aili nevodilnih de
lovnih mestih, ile izvajalci. 
Tak način vodenja srečamo 
še danes. Pri avtokratskem 
vodenju pa ni nujno ,da je 
v absolutnem vodstvu en 
sam človek. Vodstvo si lahko

pnsrvoji tudi skupina ljudi, 
bodisi solastniki podjetja, 
ali v našem primeru, da so 
osvojili ključne položaje. V 
vsakem primeru je za ta na
čin vodenja značilno, da si 
avtokratski vrh lasti vse 
kompetence odločanja, n® 
pusti in ne sprejema iniciati
ve podrejenih, navodila 50 
spremenjena v ukaze, odgo
vornost podrejenih pa v po
korščino. Tudi če ne pozna
mo razmer v podjetju ib 
samo bežno prisluhnemo ko
lektivu, hitro odkrijemo av
tokratske odnose. Med avto
kratom oziroma avtokrat
skim vodstvom in podreje
nim raste nevidni zid naspro
tovanja. čim večja in zrelej
ša je zavest svobodnosti Ijd" 
di, tem večji je zid. Podrejo- 

(nadaljevanje na 9. strani)
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Vloga vodilnih kadrov . . .
(nadaljevanje z 8. strani)

r)c čutijo z vodstvom ko
lektivne celote, med vod
stvom, in podrejenimi ni so
delovanja, podrejeni ne pod
pirajo linije vodstva tudi v 
Primeru, če je morda
a Mnija dobra, ampak 

so samo bolj ali manj
Pokorni izvajalci dela.

odrejeni so v takem sistemu 
““ko med seboj zelo poveza- 

i m v dobrih odnosih, toda 
.a Povezanost nc koristi pro
izvodnim ciljem. Skupine
majo v tem primeru v veli- 
, L,mori neeativen odnos do 

stva. Ta odnos ugotovimo 
mnogih pogovorih že z bo
ami »mi« in »on« oziroma 

Tudi vodja — avtokrat 
. 1Zaa v pogovoru z besedo 

y kolektivu z avto
rskim vodenjem vlada na- 

„ vzdušje. Odpor skupin 
ti vodjem je prikrit če 

Jn. ^ukratski sistem uzako- 
fliv?" °re*de Pa v odprte kon- 
, ,e v primeru, da je uza- 
r J™ ali pa saimo deklari-

denjad0m°kratSki si'StCm VO"

V avtokratskem sistemu 
.? enja Je proces vodenja 

a ”en°staven«, zato ga 
imenujemo »kaplarski« pro- 

Sestoji se dejansko le 
rod ''* ^az" V prvi fazi se 
x:. * v avtokrato\'i glavi odlo- 
lo^n’ V drugi fazi pa je ta od- 
loppC!V V obf*ki ukaza ali na- 
KnvxPren.esena na podrejene, 
tem ta odločitev, pri
L-., vsem ni pomembno.

° Je dobra, lahko pa

povsem neustrezna. V vsa
kem primeru jo morajo iz
vrševalci sprejeti. Kakšen od
por je ukaz sprožil v skupini, 
se slepi avtokrat največkrat 
niti ne sprašuje.

DEMOKRATSKI SISTEM 
VODENJA

Ravno nasprotje avtokrat
skemu je demokratski si
stem vodenja. Bistvo de
mokratskega vodenja je, 
da vodja ni izoliran avto
krat, ki sam odloča im ukazu
je, amipak se pred vsako važ
nejšo odločitvijo pogovori s 
podrejenimi, ki jih sedaj 
imenujemo sodelavce. Pre
prosto bi lahko rekli, da so 
v tem sistemu odnosi med 
vodstvom in sodelavci oboje
stranski, Vendar pa demo
kratsko vodenje še zdaileč ni 
tako enostavno kot se zdi na 
prvi pogled. Proces vodenja 
je sestavljen iz vrste zelo 
zahtevnih faz in sicer:

1. Sodelavec je tisti s kate
rim sodelujem. Sodelujem pa 
lahko z osebami, ki obravna
vano zadevo poznajo in ra
zumejo njene sestavine. Zato 
je prva naloga, da vodja po
drobno seznani sodelavce 
kolegij, upravni odbor, delav
ski svet itd.) s predmetom 
obravnave. Tu ne gre le za 
grobo informiranje, ki je lah
ko zelo enostransko. Problem 
moramo osvetliti z vseh stra
ni. če za zahtevnejša vpraša
nja vodja temu ni kos, mo
ra v pomoč pritegniti posa
mezne strokovnjake.

2. Druga naloga vodje je, 
da aktivno zbere mnenja in 
predloge svojih sodelavcev. 
Praviloma se ta faza pri »ob
likovanju odločitev« odvija 
na sestankih ali sejah. Osnov
no pravilo te faze je, da na
stopajo z vodjem vred vsi 
sodelavci enakopravno s svo
jimi predlogi.

3. Končna odločitev ni se
števek mnenj in predlogov. 
Vodja torej ni enostaven 
zbiratelj mnenj niti1 ne selek
tor po svojem okusu. Odlo
čitev, sklep oziroma postav
ljeni cilj mora biti plod pre
tehtanih predlogov in argu
mentov, sestavljenih v opti
malni akcijski model. Odlo
čitev mora z vso odgovorno
stjo »sestaviti« in formulira
ti vodja, čeprav je ta odloči
tev plod skupnih prizadevanj, 
ji daje vendar končno kvali
teto.

4. Na podlagi končne od
ločitve razdeli vodja svojim 
sodelavcem ustrezne naloge, 
ki jih izvrše. Ta faza je na 
videz zelo podobna ukazova
nju kot ga poznamo pri av
tokratskem vodenju. Vendar 
pa se s psihološkega vidika 
od nje bistveno razlikuje. V 
demokratskih odnosih spre
jemamo odločitve oziroma 
naloge, pri katerih smo bili 
soavtorji. Toda v tem je tu
di vsa razlika. Kdor tega v 
demokratskem sistemu vode
nja ne dojame, je v veliki ne
varnosti, da bo damtikraoijo 
prelevil v anarhijo. Spreje
manje nalog, ki sodijo v po

samezna delavna področja, 
ne more in ne sme biti »de
mokratsko«. Tu je nujna po
polna disciplina kot pri av
tokratskem vodenju. Razum
ljivo pa je, da morajo biti 
naloge razdeljene smiselno 
po obsegu, času in prostoru.

Značilno za demokratski 
sistem vodenja (samouprav
ljanje je njegova naj^išja 
oblika), je, da je skupina ozi
roma kolektiv povezan v ce
loto. Tu ni pregrad med vod
jem in sodelavci. Cilji delov
ne organizacije so skupni ci
lji in vsi si enotno prizadeva
jo za dosego teh ciljev. Ener
gije kolektiva se ne trošijo 
v neprestanih konfliktih, am
pak so usmerjene k pozitiv
nemu prizadevanju.

Postaviti oziroma vpeljati 
formalni demokratski sistem 
vodenja v delovni organizaci
ji ni težko. To so po uvedbi 
delavskega samoupravljanja 
naredile več ali manj vse de
lovne organizacije. Zunanja 
slika demokratskega sistema 
vodenja se kaže v množici se
stankov, sej in zborovanj. Te 
zunanje oblike pa še zdaleč 
niso ekvivalent resničnih de
mokratskih odnosov, ki so 
pogoj razvitega samouprav
ljanja.

POLOŽAJ VODJE V ENEM
IN DRUGEM SISTEMU 

VODENJA
Položaj vodje v avtokrat

skem sistemu vodenja ni nuj
no utemeljen niti z njegovi
mi sposobnostmi niti z zna
njem niti z osebnostnimi la
stnostmi. Osnovna karakte
ristika avtokrata je močno 
izražena poteza dominirano-

sti, to je želja po vladanju. 
Ni mu potrebna sposobnost, 
da osvetli probleme. Ker te 
dolžnosti nima, tudi nikoli 
ne vemo ali to sposobnost 
ima ali ne. Ni mu potrebna 
sposobnost in kreativnost, da 
bi iz mnenj in predlogov 
podrejenih gradil odločitve. 
Ker predlogov ne sprejema 
ne vemo, če jih je sposoben 
sprejemati. Ker z ljudmi ne 
sodeluje demokratsko, lahko 
tudi vodi z niziko stopnjo ko
munikativnosti. Zato ni tež
ko biti vodja v avtokratskem 
sistemu, če imaš kaikor-koli 
zavarovan položaj. Zato sre
čujemo v avtokratskem siste
mu vodenja sposobne in prav 
tako povsem nesposobne vo
ditelje.

Položaj vodje v demokrat
skem sistemu je neprimerno 
zahtevnejši. Njegove sposob
nosti, znanja in osebnostne 
lastnosti so neprestano na 
preizkušnji. Od njega zahte
vamo jasna, razumljiva tol
mačenja problemov, ki jih re
šujemo, ne pa fraz jecljanja 
in dcmagoŠkega opletanja. 
Hitro spoznamo ali je sposo
ben kriativno sprejemati in 
še prej razumeti naše predlo
ge in razlage, pa naj bodo 
na visokem strokovnem nivo
ju in izražene v strokovnem 
jeziku ali pa nedoločene in 
izražene v jeziku preproste
ga delavca. Prav tako kma
lu ugotovimo, ali je to oseba, 
ki je sposobna resnično so
delovati ali ne. Iz nalog, ki 
so postavljene vodji v demo
kratskem sistemu, izhaja tu
di zahtevani profil vodilne 
osebe — predvsem na ključ
nih položajih,

(nadaljevanje prihodnjič)

Kaj moramo vedeti o vodenju sestanka
prav v obratno smer kot bi 
želeli, pomagajo iskati to kar

Pisan v razumljivem jeziku, kratko In realno.

(nadaljevanje)
Na vsakem sestanku pišemo zapisnik z namenom, da 

ni potek diskusije, zlasti pa dokončni dogovor ostal manjka, 
nepotvorjen. Zapisnik je dokument trajne vrednosti in Zapisnik si more torej 
Podlaga za ukrepanje v ustrezni zadevi, zato mora biti pripraviti še pred sejo, prav

tako se mora pred sejo 
seznaniti tudi z dnevnim re
dom seje — zlasti problema- 
toliko.

Težko je pisati zapisnik, 
če nam je problematika do
cela nepoznana. Povzetki so 
v takem slučaju le slučajno 
zadeti.

Včasih imajo gotovi zapis-

stev, bodisi, da je to nastalo 
namenoma ali pa vsled po

st var*1^0 za'p'sn‘|ka ni lahka
jJ^J a 1 ^ Z3lht©V<l od tistega, iiaiucuvaia aii ivcuvu i^at

nalogo opravlja ne le zabljivosti, površnosti... V 
ga . stenografije aiu hitre- novejšem času sc zelo poslu- 
no Plsai?,a’ pa^ pa tudi sploš- žujomo registrirati sestanke 

n*K?^atlOSt P°znava" na magnetofonski trak. Ve- 
slanku -°ma' katerega na se" mo pa, da se magnetofonskih
nie , *uu;>l m po: 
stankn0b uma' katercga
Rusiji V * trak?v “bi^jno ne hrani, si- vvaBU1 B<WV1 ------------~------------------------
vije b<X°™'.dafearaZ- C,OT b‘ blb taki zapisniki pre- niki mdi značaj intimnosti. kraj, čas in datum sestanka, 
tbneni ° m šljenj- Budanj, dragi, zato ge tistemu, ki pi- J
ho vJ .Vse to pa je poitreb- še zapisnik iz traku, delo

Na sestanku se marsikdaj 
obravnavajo zelo delikatne 
stvari, ki niso za splošno ra
bo. Dolžnost zapisnikarjev 
se s tem poveča, ker zahteva 
to delo neke določene moral
no etične kvalitete člove
ka, ki zapisnik piše.

Mogoče še nekaj besed o 
obliki zapisnika samega. 
Vsak zapisnik mora imeti tri 
faze:

— uvod
— razplet dnevnega reda
— sklepe
V uvodu zapisnikar označi

Vpiše prisotne, odsotne, 
opravičene in dnevni red.

V razpletu so zajeta poro
čila, predlogi, utemeljitve z 
eno besedo razprava — disku
sija, tako udeležencev, kot 
vodje sestanka ali seje.

Zadnjo fazo pa predstavlja
jo sklepi, ketere formira vo
dja sestanka na predlog in 
ob soglasju udeležencev se
stanka.

Prav na koncu označi za
pisnikar še uro ob kateri se 
je sestanek končal, podpis 
predsednika in overovateljev, 
poslane priloge in pečat.

(se nadaljuje)

Naši dobaviteljiko -"m*1 prikazati ta- pravzaprav podvojeno. Naj- 
pa t°,; dejansko bilo, ne prej mora pisati dobesedni 
bj sPKo, .°t bi mi želeli, da zapis, nato pa iz njega na-

od^jala diskusija. praviti izvleček v katerem , , , _, ,. .. . ,. . ..
več xmk se P‘5e lahk0 na izpusti dolgoveznost in ne- Ko obravnavamo naše do- Obe podjetji Lodi m podje- 
dob™«®«. Poznamo n. pr. smisle. Zamuda časa je torej bavitelje, ki nam. dobavljajo tje Gav obstojata že vrsto
ah _sedn* zapisnik, izvleček večja, kot če pišemo zapisnik surovine ali pa sestavne dele let, vendar je bilo podjetje
je ai; zet^k glavnih misli se- vzporedno z diskusijo. K sre- za naša svetlobna telesa, lah- ^av specializirano za izdela-
Posredf^Cdn^Ctn'. zaPlsnlk. k' & v novejšem času dobesed- ko uvrstimo med naše naj- vo ste,kel za žaromete, dočim
n« UJC običajno le sklene nih ZfmioniiVrvv n#> TviAmn _„i________ ji.i- _%•___i*
nc Pa pot po^kateri^srrm^do n^tQapisnik<;>v ne pišemo po. večje dobavitelje tudi podje- ^^^tekleno^emMa^^n

a Cn Sm° ° mo ‘ d'i sciphnski lTzasUšanj^ali tje LodMia,V iZ T°rina- 
stiiia • • Je tOTeJ javna 11- kaj podobnega, sicer pa se Navedeno podjetje nam do- 
zato «ln ™a dokazno moč, vse bolj uveljavljajo pred- bavlja stekla za žaromete že 

sc oseba, ki ga piše mo. metni zapisniki. vrsto let ter imamo z njim 
Važni , so nam le sklepi -— dobro sodelovanje. Vrsto let,

zlasti še do takrat, ko se pod. 
jetje še ni združilo, ni bilo 
praktično nobenih težav, v

n°si s tem, da piše za- dogovori in ne kaj je rekel

ostale stekarske izdelke. Šele 
v zadnjem času se je podje
tje. Lodi uvrstilo tudi med iz
delovalce stekel za žaromete, 
tako da je bila združitev ra
zumljiva.

Tako poslujemo s poveča
nim podjetjem, ki ima svoj 
sedež v predmestju Torina.

tero^^1 °dgovornosti, ka- 
Pisnik J tem- da Piše za"
niora b l-Clstopi.s zapisnika ta ali oni. 
sestanku * 1?areicn takoj po Zapisnikar si mora pred
ali dv-, ’ Zlr°ma največ dan sejo pripraviti ves material, *'*7"----- . ““ " sedež v predmestju Torina.
lahko S/ccr j® odlašanje ki ga bo na seji potrebovali. zadnJ°m času pa nastopajo To podjetje dobavlja stekla 
pozna n,*, ' s?dna praksa Kolikokrat moti delavno dl- težave glede kvalitete stekel, tudi drugim podjetjem v Ita-
de zarad'10 prjmerov kriv, sciplino in motivacijo na se- ob priliki reševanja večje re- liji, Franciji, Španiji ter smo 
manjk!;™„„napačjlc8a in po- Stanku iskanje papirja ali klamacilje, smo si ogledali mi kljub precejšnjim količi- 

pisanja zapisni- Siljenje svinčnika. Vsi prisot- podjetje Lodi-Gav ter se se- nam stekel le manjši odje- 
navajanja dej- ni skoncentrirajo pozornost znanili z njihovo proizvodnjo, malec.Oziroma

Podjetje samo je v novi 
zgradbi ter ima organizirano 
proizvodnjo stekel z ročnim 
doziranjem, le stiskalnice so 
pneumatične. Peči za toplje
nje so nove iter zagotavljajo 
dokajšnjo stalnost tempera, 
ture steklene mase. Na tej 
strani, kakor tudi pri mode
lih ne nastopajo težave pač 
pa so težave predvsem zaradi 
neustrezne steklene mase in 
pa premajhne pazljivosti pri 
delu. Slaba steklena masa in 
pa poškodbe površine stekel 
povzročajo nemalo težav, 
vendar upamo, da bodo po
manjkljivosti odpravili ter se 
bo nadaljnje sodelovanje zo. 
pet uredilo.

Janez Herzog
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Po naših obratih
DE RAZVOJ IN DELAVNICE
— Za mesec maj je bil plan orodjarne predviden v vi
šini 1917 ur, oziroma izdelava 38 orodij.
Izvršitev je bila sledeča: 
opravljenih je bilo 2103 ur 
od tega 1311 ur za režijo obratov in 
792 ur za delo po planu
Dokončanih je bilo 16 orodij za sledeče izdelke:
norma doza 0 64
mala ovalna konzerva
konzervni pokrov 0 153 in 0 163
stikalo za vzvratno vožnjo
— Iz rezultatov je razvidno, da je bilo precej ur oprav

ljenih v režijskem času. Sem so všteta vsa remont
na dela, razna neplanirana nova orodja, ki jih je 
potrebno nujno izdelati, največ pa se izdelujejo usluge za 
naše odjemalce konzervne embalaže.

— V letošnjem letu smo namreč nabavili novo avtomat
sko linijo za proizvodnjo konzervnih doz 0 163. zato so 
potrebna za vse odjemalce teh konzerv nova zapiralna 
orodja.

— Že dalj časa pa ugotavljamo, da zaradi takih del, ki 
jih ob sestavljanju mesečnega plana ne moremo vnesti v se
znam, ker jih enostavno še nimamo, so pa največkrat 
nujna, ne izvršimo predvidenega plana. DS DE je zato 
sklenil, da se zberejo potrebni podatki za dobo 6 mese
cev in bo potem potrebno interni pravilnik ustrezno spre
meniti, kajti sedanji predvideva kot rezervo neplanska 
dela le 20 % od celotnih kapacitet, kar je očitno premalo.

— Društvo orodjarjev in tehnikov iz Ljubljane organi
zira 8-dnevno potovanje v London z namenom strokovnega 
ogleda mednarodne razstave orodij in strojev. Potovanja se 
bodo udeležili trije člani delovne delovne enote Razvoja in 
delavnic. V konstrukcijski oddelek sta bila v mesecu maju 
sprejeta tov. Ponikvar Franc in Ižanc Marjan — strojna 
tehnika. Slednji je bil v juniju premeščen v oddelek teh
ničnih predmetov.

DE TISKARNA
— Čeprav je bilo v maju manj delovnih dni kakor v 

mesecu marcu in aprilu, je bila proizvodnja v tem mesecu 
zelo uspešna.

— Plan delovne enote je bil presežen oziroma dosežen 
procentualno zelo visoko. Tako kakor v marcu, smo tudi 
v maju slavili pomemben uspeh, kajti v maju smo napra
vili največ odtisov do sedaj.

— Z ozirom na velika in majhna naročila, smo delali 
vse proste sobote in nedelje na avtomatskih linijah. Na 
I., III. in IV liniji se je tiskalo oziroma lakiralo v treh 
izmenah, na ostalih strojih pa v dveh ali eni izmeni. Kon
čan je bil tudi remont II. tiskarskega stroja »SUPERBLE- 
ROTA«.

— Naročila so bila po velikosti primerna za bolj serij
sko proizvodnjo. Natančnejše planiranje in nedelitev na
klad je pripomogla do lepega uspeha delovne enote.

— Pri tej, do sedaj doseženi naj večji proizvodnji, pa 
smo po drugi strani imeli nekaj manjših reklamacij in to 
predvsem iz obrata Zalog. Izpusti pri konzervnih dozah, ki 
so najbolj delikatne zadeve, niso bili pri vseh nakladah 
100 %. Zato smo imeli v zvezi s tem strokovni posvet, 
analizirali smo stvar in uredili vse potrebno, da se v tem 
pogledu izboljša kvaliteta.

— V maju je bila tudi seja delavskega sveta DE. Imeli 
pa smo tudi sestanek delavk, na katerem je bil prisoten 
tudi glavni direktor tov. Rakušček. Na sestanku se je 
razpravljalo o perečih vprašanjih delovne enote tiskarne. 
Tov. direktor pa je prisotnim razložil trenutno stanje 
v tovarni.

DE OBRAT ZALOG
— Proizvodnja konzervnih doz je v tem času potekala 

v treh izmenah na vseh proizvodnih linijah, razen na III. 
proizvodni liniji, kjer smo do sedaj proizvajali 0 153 konz. 
doze in na novi avtomatski liniji.

— Z montažo novih avtomatskih strojev, ki so začeli po
skusno obratovati konec maja, smo pridobili nove kapa
citete za konzervne doze večjih premerov. Do sedaj je bila 
proizvodnja teh konzervnih doz otežkočena zaradi pre
majhnih kapacitet. S prekritim letanjem vzdolžnega spoja 
konzervnih doz pa bo dosežena najboljša kakovost.

— Operativni plan za mesec maj je bil po vrednosti do
sežen s 109 °/o. Letni osnovni plan za pet mesecev pa je iz
polnjen z 81 °/o.

— Na zasedanju DS DE je bil izvoljen novi predsed
nik in člani komisij DS DE za kadre, disciplino, HTV in 
delitev osebnih dohodkov.

— Na masovnem sestanku kolektiva so bile obravna
vane naloge v zvezi z izpolnjevanjem obveznosti proizvod
nje, posebej pa je bila poudarjena in obravnavana kako
vost izdelkov. Količinska proizvodnja obrata je sedaj to
likšna, da vsako zmanjšanje kakovosti izdelkov lahko 
močno vpliva na gospodarjenje.

— Dve sicer prosti soboti, je kolektiv obrata delal 
nadure zaradi izpolnjevanja dobavnih rokov oziroma spre
jetih naročil in sezone za izdelke te vrste.

DE EMBALAŽA
— Plan za mesec maj smo uresničili z 81,5 %. Glavni 

vzrok za tako slabo uresničitev pripisujemo izdelavi in 
kovičenju kovinskih ročev na doze za marmelado in 
svinjsko mast, ki zahtevajo veliko več dela kot montaža 
platičnih ročev, katere lahko dve delavki zakovičita na 
vse doze, ki se naredijo na liniji. Nasprotno pa je za kovi- 
čenje in montažo žičnih ročajev potrebno na liniji 10 de
lavk brez štancanja pritrdilcev za ročaje in izdelave roča
jev, za kar je potrebno še 5 delavk. Razlika je torej več 
kot ogromna, saj potrebujemo v eni izmeni pri žičnati iz
vedbi doz 13 delavk več kot pri plastični izvedbi. 13 de
lavk pa predstavlja delovno skupino dveh linij v okroglem 
oddelku, katerih proizvodnja se finančno ne more pri
merjati s finančno vrednostjo žičnih ročajev. Iz skupnih 
podatkov je razvidno, kako nujna bi bila modernizacija 
izdelave doz z žičnimi ročaji, katera je sicer predvidena v 
perspektivnem planu modernizacije okroglega oddelka.

— Plan za mesec junij smo na seji DS DE Embalaže 
sprejeli v višini 354,158 milijonov SD. Naročil je za vse od
delke dovolj, edino v oddelku »samostojni pokrovi« za 
kronske zamaške in aluvije ter v štirioglatem oddelku ni 
zadosti naročil za kante.

Komisiji za kaznovanje sta bila dana v obravnavo tov. 
Mazi Franc in tov. Košir Ivanka.

Zaradi pomanjkanja delavcev bomo sezonsko zaposlili 
10 novih delavk. Na obvezno štirinajstdnevno prakso pa 
smo vzeli oziroma sprejeli 10/6 12 študentov in študentk.

DE VZDRŽEVANJE
— Zaradi angažiranosti vzdrževalne službe, ki je usmer

jena v večji meri na generalna popravila in izdelavo novih 
strojev za DE embalažo, je DE vzdrževanje zaradi nave
dene težnje realizirala sledeče:

1. generalno popravilo stiskalnice »Raskin« za DE em
balažo

2. generalno popravilo stiskalnice inv. št. 588 za DE 
embalažo

3. popravilo stroja za vzdolžni zgib za DE vzdrževanje
4. izdelava elevatorja za novo linijo za DE Zalog
5. obdelava zajemalk za podjetje »Gradis«
6. v delu je delna rekonstrukcija robilnega stroja za 

DE embalažo
7. v delu je izdelava 5 kom. krožnih Škarij za DE em

balaža
8. v delu je izdelava 5 kom. brusilnih strojev za DE 

embalaža
9. delno popravilo šepinga za DE vzdrževanje
10. delno popravilo gumirnega stroja za DE Zalog
11. delna rekonstrukcija avtomata za zakovičenje DE 

embalaža
12. izdelava obešalcev za DE tiskarna.
— Disciplinska komisija DE vzdrževanja je obravnavala 

problem samovoljnega — neupravičenega izostanka z de
lovnega mesta. Ta odsotnost je trajala od 3/6-1968 do 
11/6-1968. Zamislimo se, kako bi bilo, če bi se taki izostan
ki ponavljali večkrat? Zato DE pričakuje, da bo disciplin
ska komisija primer proučila in pravilno ukrepala.

DE OTP
— Proizvodnja v mesecu maju je potekala ugodno ter 

smo kljub širokemu asortimanu izdelkov in zaostankov iz 
prejšnjega meseca plan presegli za 8 %.

— Izvršitev operativnega plana za maj je zahtevala do
datnih 1655 nadur, pa čeprav smo število delavcev pove
čali. Število nadur je v primerjavi z mesecem aprilom 
manjše. Nadure so se izvrševale predvsem v montaži in 
štancariji.

— Od celotne proizvodnje v mesecu maju smo imeli 
skupno 1,57% izmeta. Skupni % se deli: 1,28 % na proiz
vodnjo in 0,29 % na servisne reklamacije. Procent izmeta se 
je v mesecu maju zopet povečal.

— Ob ugotavljanju vzrokov izmeta je razpravljal DS DE 
OTP in za zmanjšanje sprejel konkretne zaključke. Osnov
no vodilo pri ugotavljanju in postavljanju izmeta naj bi 
v bodoče delili na tri osnovne proizvodne enote in to: 
štancarija, galvana in brizgano barvanje z montažo. Zbira
nje podatkov že poteka.

— V maju so predvsem pojačali delo v štancariji in si
cer v polni dve izmeni. Ta ukrep je potreben zato, da 
si zagotovimo zadostno količino polizdelkov na zalogo za
radi nadaljnjega nemotenega dela.

— DS DE je v tem času imel redno zasedanje, na ka
terem se je razpravljalo o doseženem planu, pomanjklji
vostih v proizvodnji, predvsem pa o izmetu. Sprejel je tudi 
plan za mesec junij in julij.

— Proizvodnja hoboka je potekala normalno. Naročene 
količine smo pravočasno dokončali in odposlali. Začasno 
smo rešili tudi problem vskladiščevanja hoboka. Prostor 
nam je z razumevanjem odstopil skladiščnik barv in lakov 
tov. Breznik Jože v skladišču kartonov.

— Dne 12/6-1968 smo v štancariji imeli hujšo poškodbo 
pri delu. Desno roko si je poškodovala tov. Kordiš Ma
rija. Komisija za HTV je primer raziskala in ugotovila 
vzrok nesreče.

— V tem mesecu smo imeli na šolski praksi 5 štu
dentk, ki so opravljale razna dela in se tako seznanile z 
delom v tovarni.

'OSEBNE NOVICE

NOVI SODELAVCI
Danica GLIŠlC, Ana KO- 

MURIČKI, Elizabeta KUT
NJAK, Ana PORClC, Angela 
ARNIK, Ivana FARKAŠ, Bo
žena MLADENOVIČ, Ida 
PROSEK, Alenka MAROLT, 
Marija ŽIDAN, Ivan UČA
KAR.

ODŠLI IZ KOLEKTIVA
Na lastno željo
Branko MOJSTROVIC, Ma

rija KUHAR.

Samovoljno
Darinka JEVTOVlC, Jovan 

BETIC.

UPOKOJENKA
Rozalija MALJKOVlC

DRAGI PRIJATELJI!
Najprej vas najlepše po

zdravljam. Čeprav imamo se
daj »obuko« vsak dan, se 
imam zelo dobro. Kraljevo je 
zelo lepo mesto in tudi naše 
kasarne. Malo me moti 1° 
vstajanje že ob štirih zjutraj, 
vendar tudi na to se človek 
privadi. Sedaj imamo zelo 
slabo vreme in kar je najtež
je, urimo se tudi na dežju. 
Cez dva meseca in pol poj
dem v prckomando, vendar 
še ne vem kam.

In že me kliče trobenta v 
zbor, zato na svidenje!

Želim vam veliko uspehov 
pri delu.

Prejmite najlepše pozdrave 
od vašega sodelavca

ZNOJ JANEZA 
V. P. 4945-15 B — 
KRALJEVO

Ali veš, da . ..
... bomo letos v Sloveniji 

dobili 49,4 km ojačanih asfai' 
nih in tlakovanih vozišč, n® 
28,5 km cest bo opravljen0 
ohrapljavanje vozišča ozir0- 
ma bodo obnovljeni obrab- 
Ijeni sloji, 78,7 km cest b° 
moderniziranih, 9,5 bo P0- 
pravijenih, rekonstruiranih in 
na novo zgrajenih bo 20 m°j 
s tov, poleg tega bomo dobib 
še en nov mejni prehod n? 
jugoslovansko-avstrijsiki mej1,

... bo v Allentovvnu (Psbj 
nsylvania) začela obratovat* 
leta 1970 posebna tovarna 7® 
'konserviranje živil: gnitje b°" 
do preprečevali in bakterij6 
uničevali z kobaltom 60. Kob' 
struktorji pravijo, da bo lab' 
ko tovarna radioaktivno »°b' 
delala« med drugim do 45V 
ton mesa na leto.
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»Saturnus« - prvak
Končano je sindikalno no

gometno prvenstvo ljubljan
ske nogometne podzvezc za 
sezono 1967-G8. Prvo mesto 
so zanesljivo osvojili naši 
nogometaši. V vsem prven- 

vu niso izgubili niti ene 
tekme. Devetkrat so zmagali, 
trikrat pa zaigrali neodlo
čeno.
. ®*n<iikalna moštva so letos 
tekmovala v enotni 8-članski 
*gi. Konkurenca je bila zelo 

•nočna, vendar je naša ekipa 
valitetno le izstopala. Za 

usvojeno prvo mesto so do- 
lepo darilo, komplet 

r£sov za celotno moštvo.
oleg prvenstvenih, so naši 

ugometaši igrali tudi več 
Prijateljskih tekem. Dosegli 
so lepe uspehe proti klubom, 

tekmujejo v višjih tekmo
vanjih.
v*?.®* nogometaši igrajo 
Kvaliteten, lep in borben no- 

•nct, zato imajo na vseh

tekmah tudi dosti navijačev, 
kj jih bodrijo.

Dobra organizacija, resno 
delo, veselje do nogometa, 
skromnost in dobri odnosi 
med nogometaši so vrline, ki 
pogojujejo uspehe. Upravi
čeno smo lahko ponosni na 
nogometaše, ki za svoje 
uspehe zaslužijo vso podporo 
kolektiva, za vzgled pa naj 
bodo tudi ostalim športnim 
sekcijam v naši tovarni.

V prvenstvenih tekmah je 
moštvo doseglo naslednje re
zultate s svojimi tekmeci:

Zavod za avtomatizacijo 
1:1, 1:0; Kartonažna tovarna 
1:1, 2:0; Mercator 3:1, 2:1; 
Železniška postaja 1:1, 3:1; 
Delo 1:0, 3:0; Iskra 3:0; Ti
skarna gluhih 7:1.

Ekipi Iskre in Tiskarne 
gluhih sta igrali samo v je
senskem delu tekmovanja.

Lestvica:
Janez Gostinčar

1- Saturnus
*av°<I za avtomatizacijo

• Železniška postaja
• Kartonažna tovarna

5. Del0
6- Mercator 
7> Iskra

^JNskarna gluhih

12 9 3 0 28:7 21
12 8 3 1 29:6 19
12 7 2 3 21:15 16
12 4 3 5 17:16 11
12 3 4 5 17:22 10
12 2 2 8 16:30 6

7 1 1 5 8:20 3
7 0 0 7 6:26 0

Tomos : Saturnus
s š 1 športniki so se v soboto, 1. junija v Kopru pomerili 
51^1 rtniki iz Tomosa v nogometu, streljanju z zračno pu- 
5ali V Sabu- Dvoboj so odločili v svojo korist, saj so zrna- 

°g°mctaši in strelci, šahisti pa so tesno izgubili.

Rezultati:
nogomet 5:2 (2:0) 

(10:8)lanjC 787;787, centr:

čah 2,5:3,5

Zjutoil'1 Sm° 6e ob 7" uri 
rišeu n& R>varn• šikem dvo 
saim iln °b po1 os-mih je pi- 
rnohi!„ara-Vana osebnih avto- 
Na ,x..,v ,že krenila na pot 
dor n U fotone je vozil Cu- 
so :a m°torju, za njim pi 
Volk«« uvrstili Mercedes 
prin7 ,.fen’ Rona uit, spaček 
spe* ’ Opel Rekord, pt 
Vsi1 ,1,y°iCsWagen, fičo itd 
loplip- ^omobili so imeli na- 
rdeč; 6 naT>*se Saturnus \ 
kolon«’11 ^mi barvi. Torej 

J e bila res pisana.

nas n bJ nas kdo preštet, ti

tolik« b strelcev, ravne 
ijev-i,i«^alb*st°v ‘n i7 sprem
ili g < v’ mc<i njimi 6 otrok

gomet^ našlh vrlih 310

Vreme nas na poti ni ovi
ralo, zato smo se po kratkem 
počitku ob kavici v Postojni, 
že nekaj pred deseto uro 
oglasili pri vratarju v To
mosu.

Tovariš Jenko, športni or
ganizator iz Tomosa nas je 
lopo sprejel in nas popeljal 
do nogometnega igrišča NK 
Koper. Nogometna tekma se 
takoj ni mogla začeti, ker 
sc organizatorji še niso zedi
nili o višini odškodnine za 
igrišče.

To pa seveda ni motilo 
strelcev in šahistov, da se ne 
bi takoj odpeljali na svoja 
bojišča, v strelski in' šahov
ski klub. Nasprotniki so jih 
tam že nestrpno pričakovali.

Šahisti so nastopili na še
stih deskah. Koprčani so 
predlagali, da bi igrali na 
ure, naš kapetan Pogačnik 
pa je predlagal, da bi raje 
igrali za ure, ker jih v Sa-

It Idili.

Naše nogometno moštvo: Vokal, Trontelj, Gvardjančič, Jamšek, Sašo Kralj, Strniša, 
Zorko, Pašič, Žnidaršič, Švigelj in Žabjek.
V prvenstvu so igrali še: inž. Kralj, Tone Jakič, Korelc, Curk., Matičič, Polc in Pogačnik.

turnusu nimamo več, odkar 
je še zadnja nekam izginila. 
Niso se mogli zediniti, zato 
se je odvijal dvoboj brez ur, 
razen tistih seveda, ki so jih 
šahisti imeli na rokah.

Ze zgodaj je končal partijo 
Mikolič, ki je igral na vse 
ali nič in bilo je nič. Za njim 
sta nesrečno izgubila partiji 
še Jakič in Marinko. Kazalo 
je na katastrofo. Pogačnika 
je to tako razjezilo, da je po
spešil partijo in kmalu pri
silil nasprotnika k predaji. 
Ko je še Polc podpisal pre
mirje, je za šahovnico ostal 
samo še Gostinčar. Mučil se 
je z nasprotnikom, ki se ni
kakor ni hotel predati. Ome
hčal se je šele potem, ko mu 
je Gostinčar pokazal lično 
darilo, ki mu je 'bilo name
njeno po končani partiji. 
Šahisti so torej resno izgubili 
z rezultatom 2,5:3,5, ki pa bi 
bil lahko obraten, Če bi v 
naši ekipi nastopil tudi naš 
najboljši šahist, tovariš Fe
renčak.

Strelci so se do zadnjega 
strela borili za zmago, ki se 
je nekaj časa nasmihala 
enim, n tika j časa spet dru
gim, na koncu pa le pripadla 
našim. Ekipi sta dosegli sicer 
enako število krogov, vendar 
so naši strelci večkrat zadeli 
v center. Naši so se takole 
odrezali:

Zadnikar 165, Puistavrh 159, 
Oražem 157, Perpar 154, Ko
bilica 152, Krisper 152 kro
gov.

Strelci in šahisti so se vr
nili na nogometno igrišče, 
kjer se je nogometna tekma 
ravnokar začela.

Naše moštvo je igralo v 
sledeči postavi:

Žnidaršič, Zorko, Strniša, 
Sašo Kralj, Švigelj, Gvar
djančič, Celailič, Pašič, Jam
šek, Vokal in Žabjek. Prvič 
so na tej tekmi oblekli nove 
drese, ki so jih dobili za 
osvojeno sindikalno prven
stvo.

Koprčani so se našim pr
vakom uspešno upirali le 
prvih deset minut, nato pa 
jim je trda predla. Naši so 
se »ujeli« in v 27. minuti po
vedli z 1:0. Strelec je bil 
Jamšek, ki je ustrelil pravo 
bombo mimo nemočnega vra
tarja domačinov. Nekaj mi
nut pred koncem prvega pol
časa pa se je izkazal še Vo
kal in povišal rezultat na 2:0 
za boljše.

Sodnik Jenko je ob polčasu 
dovolil igralcem le nekaj mi
nut oddiha. Treba je bilo 
pohiteti, ker se je vreme za
čelo kisati, pa tudi naši! že
lodci so ise začeli neusmilje
no oglašati..

V našem moštvu jo prišlo 
do spremembo. Iz igre sta 
odšla Žabjek, ker mu je 
zmanjkalo sape in Pašič, ki 
se je poškodoval. Zamenjala 
sta ju inž. Kralj in Trontelj.

Igra je bila v drugem delu 
živahnejša. Koprčani so zai
grali podjetnejše in v 9. mi
nuti znižali rezultat na 2:1. 
Gvardjančič je namreč poza
bil za trenutek, da se nogo
meta ne igra z rokami in da 
je kaj takega v svojem ka
zenskem prostoru zelo ne
varno. Sodnik je dosodil 
enajstmetrovko in tokrat se 
je prvič oglasilo naše žensko 
spremstvo s: »Fuj, sudija!« 
Nič ni pomagalo in domači 
strelec ni zgrešil.

minuti, kasneje se je izkazal 
hitri, danes zelo razpoloženi 
Trontelj. Kot strela je po
begnil po levem krilu, lepo 
streljal in domači vratar je 
moral že četrtič pobrati žogo 
iz mreže.

Začelo je deževati in sod
nik je pohitel. Dosodil je še 
dve enajstmetrovki, prvo za 
Koprčane in drugo za nas, pa 
je bilo na koncu ravno 5:2.

Vsi smo bili zadovoljni, saj 
je bila tekma lepa in borbe
na. Naši nogometaši so poka
zali vse odlike dobrega mo
štva. Za lepo zmago so 
zaslužni prav vsi.

Prisrčno smo se poslovili 
od Koprčanov, ki so izrazili 
željo, da bi sc še kdaj srečali 
z nami.

Izjavo po tekmi:
Jure Vokal, strelec dveh 

golov: »Lačen sem!«
Inž. Kralj, vodja potova

nja: »Pojdimo takoj na ko
silo!«

Pot do Kopra je za vmesni počitek ravno prav dolga. V sre
dini eden od strlecev: tov. Oražem Franc - Nani

Po tem golu so navijači iz 
Tomosa postali glasnejši. Naš 
Gusar je moral nekajkrat 
pokazati vse svoje sposobno
sti. Oddahnili, smo se, ko je 
Jure v protinapadu dosegel 
svoj drugi gol in povečal 
vodstvo na 3:1. Samo dve

Po kosilu smo si razgledali 
Koper, ob 17. uri pa je naša 
karavana krenila proti Ljub
ljani.

Satumužani si tako prijet
nih športnih dni želimo še 
več!

Janez Gostinčar

GLAS SATURNUSA, glasilo delovnega kolektiva tovar
ne Saturnus, Ljubljana, Ob železnici 16, tel. 313-666. — 
Ureja uredniški odbor: Marjan Bajc, Slavko Gerlica, 
Janez Herzog, Mira Tomec, Jože Švigelj, Peter Mam in 
Vlado Drnovšek — Odgovorni urednik: Slavko Gerlica, 
tel. 313-666-78 — Tisk CP Gorenjski tisk, Kranj — Ori

ginalov ne vračamo.

GLAS SATURNUSA H



Uspehi mladih
nogometašev

Po nakupu nogometne opreme za 
mlade nogometaše, so se le-ti kmalu 
zbrali in z velikim poletom ter željo 
po žogi začeli s tekmovanji.

Organizator nasprotnikov za naše 
nadobudneže, ing. Kralj, se je za 
prvo srečanje dogovoril z mladinci 
Slovana iz Most. Od tega prvega 
srečanja nismo pričakovali zmage, 
niti remija, upali smo le na vsaj 
časten poraz. Pred srečanjem samim 
pa so se nekateri vendarle drznili 
pomisliti na neodločen rezultat ali 
celo zmago, vendar bolj za šalo kot 
za res.

Prvih nekaj minut smo še nekako 
vzdržali v borbi s treniranimi in 
med seboj poznanimi »žogobrci«, 
kmalu — predvsem pa po prvem 
dobljenem golu — pa se je začela 
prava kanonada na naš gol. Ob tej 
množici strelov se je izluščilo enajst 
krepkih golov, ki so nas zelo potrli. 
Edini in častni zadetek za nas je dal 
Trontelj z bele točke, potem ko so 
ga zrušili v kazenskem prostoru.

Tako so bile naše glave sklonjene, 
ko smo zapuščali igrišče; časten re
zultat pa so bile le še sanje.

Velik poraz v prvi tekmi pa je 
fantom povedal, da je potrebna več
ja požrtvovalnost, če hočemo že na 
začetku kaj več doseči kot samo 
visoke poraze. In tako so teden 
kasneje že bolj odločno stopili na 
igrišče NK Litija, kjer jih je čakalo 
moštvo domačih mladincev.

Ze od samega začetka so sc borili 
in uspeh ni zaostal. Rezultat 3:1 za 
naše nogometaše je velik uspeh, po

sebno pa če pomislimo, da so šele 
drugič igrali skupaj. Za uspeh so 
zaslužni prav vsi in posebej ne bi 
pohvalil nikogar.

Po tem uspehu, predvsem pa po 
prvem neuspehu, so zlobni jeziki v 
tovarniški konstrukciji začeli izzivati 
in kmalu smo bili dogovorjeni za 
srečanje. Na obeh straneh so sc sli
šale izjave, ki so vse preveč pod
cenjevale nasprotnika.

Ponovljena dobra igra mladincev 
je prispevala k izdatni zmagi 6:1, 
predvsem pa slaba igra »konstruk
tivnega« beka Pestatorja in golmana 
Jerasa pri konstrukciji. Edini gol 
za konstrukcijo je dal na podajo 
mojstra Šviglja Ponikvar, pa še ta 
je mladinec in član mladinske ekipe.

Zadnje srečanje pa je bilo naj
težje; člani SATURNUSA — sindi
kalni prvaki mesta Ljubljane so nas 
izzvali in vnaprej napovedovali vi
soke rezultate (15:0, 20:0, itd.). Pri
znati je treba, da smo se jih bali, 
saj so resnično dobri.

Končni rezultat 6:2 pa potrjuje 
borbenost mladincev in pa preveliko 
podcenjevanje le-teh. Z več sreče pri 
zaključnih strelih bi bil morda re
zultat res dvoštevilčen. Članom pri
znavamo, da so dobri, vendar pa 
igrajo skupaj že po več let.

Uspehi mladinskega moštva so že 
na samem začetku delovanja očitni. 
Nedvomno pa je, da bodo lahko še 
večji, če bo njihova volja do kolek
tivne igre večja.
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